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Od 1995 roku dzieñ 30 stycznia nie
jest ju¿ uznawany, i s³usznie, jako dzieñ
wyzwolenia miasta, bo o ¿adnym wy-
zwoleniu nie by³o mowy. Jest to Dzieñ
Pamiêci i Pojednania. Œwiêto, które dla
wielu w wyj¹tkowy sposób symbolizuje
rozwój przyjaŸni miêdzy dawnymi lan-
dsberczykami i wspó³czesnymi gorzo-
wianami.

Ale wa¿niejszym œwiêtem, nie w pe³ni
docenianym przez wszystkich, jest dzieñ
28 marca. Dzieñ Pioniera. Po przejêciu
Landsberga przez Armiê Czerwon¹ po-
trzebne by³y jeszcze prawie dwa mie-
si¹ce zanim zaczê³a kszta³towaæ siê u
nas polska administracja. Jej symbolicz-
ny pocz¹tek uznaje siê w³aœnie dzieñ 28
marca 1945 roku. To wtedy przyby³a
dzieñ wczeœniej grupa 42 ochotników, na
czele której sta³ burmistrz W¹growca
Florian Kroenke, otrzyma³a od komen-
danta wojennego p³k. Josifa Draguna
zezwolenie na przejêcie w³adzy w mie-
œcie. 

- To dziêki ich determinacji i poœwiêce-
niu, a tak¿e pionierom, którzy przybywali
do Gorzowa w kolejnych miesi¹cach i la-
tach mo¿emy dziœ mieszkaæ w piêknym
mieœcie nad Wart¹, takim, z którego jes-
teœmy dumni - czêsto powtarza prezy-
dent Jacek Wójcicki.

I w pi¹tek, 28 marca 2025 roku bêdzie-
my mogli celebrowaæ 80-lecie powstania
polskiego Gorzowa Wielkopolskiego,
choæ ta nazwa oficjalnie pojawi³a siê do-
piero rok póŸniej. Z Wielkopolsk¹ niewie-
le mamy wspólnego, ale to g³ównie Wiel-
kopolanie organizowali nowe ¿ycie w pol-
skim ju¿ mieœcie i ten sentyment wœród
wielu gorzowian pozosta³. Bo warto o
tym przypominaæ, wœród przyby³ych z
W¹growca ochotników byli nie tylko kole-
jarze, urzêdnicy i rzemieœlnicy, ale tak¿e
liczna grupa powstañców wielkopolskich. 

Wiêcej o historii powstania polskiej ad-
ministracji wiosn¹ 1945 roku piszemy na
3 stronie.

RED

Od niemieckiego Landsberga 
do polskiego Gorzowa
30 stycznia 1945 roku dzisiejszy Gorzów nie był jeszcze Gorzowem, a już na pewno nie Wielkopolskim. Powoli przestawał być też niemieckim

Landsbergiem. To był dzień wielkiej ucieczki Niemców i wejścia Armii Czerwonej do naszego miasta.
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Najważniejszym zadaniem dla pionierów Gorzowa była odbudowa centrum, które w wielu miejscach
zostało w 1945 roku zniszczone



ww    1.03. 
1899 - uruchomiono połączenie
kolejowe przez most kolejowy
na Warcie i otwarto tzw. dwo-
rzec nadwarciański, dziś perony
3 i 4 na dworcu głównym. 
1967 - zlikwidowano komunika-
cję tramwajową na ul. War-
szawskiej od Podmiejskiej do
Janic. 
2002 - ZKS Stilon postawiono w
stan likwidacji. 
ww    2.03. 
1999 - Jan Majchrowski, do-
tychczasowy pełnomocnik rządu
i p.o. wojewoda został miano-
wany pierwszym wojewodą lu-
buskim.
ww    3.03.
1990 - Halina Frąckowiak, Ali-
cja Majewska i Joanna Zagdań-
ska wystąpiły w restauracji „U
Marii” z koncertem na rzecz
funduszu zakupu tomografu, na
imprezę przybyli wojewoda
Krzysztof Zaręba, prezydent An-
drzej Szewczyk i przedstawicie-
le instytucji kultury. Dochód z
imprezy wyniósł ok. 3 mln zł.
ww    4.03.
2016 - podczas gali jubileuszo-
wej z okazji 70-lecia szkoły Ze-
spół Szkół Mechanicznych
przyjął imię Zesłańców Sybiru i
otrzymał nowy sztandar.
ww    5.03.
1902 - odebrana została oczysz-
czalnia ścieków na Chyży, która
zakończyła proces kanalizacji
prawobrzeżnej część Gorzowa.
ww    6.03.
1621 - majster Claus Küntzel
przyjął zlecenie na wyburzenie
starej drewnianej wieży Koś-
cioła Mariackiego; już
4.09.1621 murowana wieża zos-
tała zwieńczona w kształcie
zbliżonym do obecnego, a na
szczycie umieszczono pierwszy
znany list do potomnych.
ww    7.03.
1980 - w kinie „Kopernik” wy-
stąpił Jacek Lech; w ciągu 2 dni
zaplanowano łącznie 6 wystę-
pów.
ww    8.03. 
1969 - po 11 latach kierowania
miastem Zenon Bauer (1913-
2012) został zmuszony do
złożenia rezygnacji; nowy prze-
wodniczącym Prezydium MRN
został Jan Telec, były I sekre-
tarz KMiP PZPR. 
ww    9.03. 
2009 - rozebrane zostało kino
„Kopernik” działające w l.
1975-2007. 
ww    10.03.
1961 - decyzją ministra gospo-
darki komunalnej zamknięty
został oficjalnie poniemiecki
cmentarz ewangelicki przy ul.
Walczaka, dziś park Koperni-
ka. 
ww    11.03.
1995 - tenisistki „Gorzovii” po
raz pierwszy awansowały do
ekstraklasy.
ww    12.03.
1400 - król węgierski, Zygmunt
Luksemburski,  potwierdził Go-
rzowowi wszystkiego prawa i
zwyczaje, które miasto  otrzy-
mało od Karola IV, Wacława IV i
margrabiego Jana.
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- Ksi¹¿ka jest owocem kon-
ferencji naukowej, która od-
by³a siê w maju ubieg³ego
roku z okazji obchodów 900-
lecia biskupstwa lubuskiego,
do którego biblioteka siê bar-
dzo w³¹czy³a - mówi S³awo-
mir Szenwald, dyrektor Wo-
jewódzkiej i Miejskiej Biblio-
teki Publicznej im. Zbigniewa
Herberta, wydawca mono-
grafii.

Zaczęło się od Zbigniewa
Czarnucha

Inicjatorem jak najwiêksze-
go upamiêtnienia 900-lecia
biskupstwa lubuskiego, die-
cezji lubuskiej usytuowanej
w Lubuszu - dziœ Lebus na
lewym brzegu Odry by³
nie¿yj¹cy ju¿ wybitny regio-
nalista, Zbigniew
Czarnuch. To on rozpisa³
program dochodzenia do ob-

chodów, program poznawa-
nia tego, co po biskupstwie
zosta³o, czy zosta³o oraz jak
zosta³o. Przekona³ do swojej
wizji naukowców po obu
stronach rzeki i tak rozpocz¹³
siê projekt, który odgrzeba³
historiê, sprawi³, ¿e stare bis-
kupstwo o¿y³o - wirtualnie i w
naukowych tekstach, ale jed-
nak.

Pokłosie konferencji

Jak t³umaczy S³awomir
Szenwald, najwiêksza kon-
ferencja na ten temat od-
by³a siê w³aœnie w Gorzo-
wie. Konferencja by³a efek-
tem wspó³pracy Ksi¹¿nicy
Instytutem Historii Uniwer-
sytetu Zielonogórskiego.
Na organizacjê uda³o siê
pozyskaæ œrodki z Eurore-
gionu Pro Europa Viadri-
na. Konferencja mia³a for-

mu³ê polsko-niemieck¹.
Udzia³ w niej wziêli nau-
kowcy z obu brzegów Od-
ry. 

- Mnie urzeka idea Odry, jej
fenomen - jako rzeki granicz-
nej, jako rzeki wewnêtrznej.
Dlatego tym bardziej by³em
zadowolony, ¿e uda³o siê
konferencjê zorganizowaæ,
mia³a ona taki zasiêg i przy-
nios³a taki efekt - mówi
S³awomir Szenwald.

Redaktorami wa¿nego
dla dziejów regionu tomu
byli prof. Marceli Ture-
czek z Uniwersytetu Zielo-
nogórskiego oraz dr Grze-
gorz Urbanek z WiMBP w
Gorzowie. Promocja
ksi¹¿ki odby³a siê 28 lute-
go. Tom mo¿na kupiæ w
WiMBP w godzinach pracy
biblioteki. 

ROCH

Ukazała się ważna monografia
Czym by³o biskupstwo lubuskie? Co po nim zosta³o? Czy ma jeszcze jakieœ znaczenie? Na te wszystkie pytania stara siê
odpowiedzieæ monografia poœwiêcona temu miejscu.

- Książka jest owocem konferencji naukowej, która odbyła
się z okazji obchodów 900-lecia biskupstwa lubuskiego -
mówi dyrektor Sławomir Szenwald
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- Odwiedzamy szko³y, ¿eby
edukowaæ m³odzie¿ na temat
praw konsumenta, w tym za-
sad sk³adania reklamacji,
prawa do odst¹pienia od
umowy oraz bezpiecznych
zakupów online - t³umaczy
Marta Petelska-Brodziñs-
ka, która pe³ni obowi¹zki
Miejskiego Rzecznika Kon-
sumentów.

Biuro Rzecznika Konsu-
menta chce ponadto roz-
pocz¹æ wspó³pracê z Ko-
mend¹ Miejsk¹ Policji w za-
kresie edukacji mieszkañców
na temat cyberprzestêpczo-
œci, oszustw internetowych
oraz sposobów ochrony
przed nieuczciwymi prakty-
kami w sieci.

Z myœl¹ o seniorach Biuro
bêdzie kontynuowaæ

dzia³ania edukacyjne do-
tycz¹ce ich praw konsumen-
ckich, oszustw telefonicz-
nych i internetowych oraz
bezpiecznych zakupów. Tra-

fi te¿ na ryneczek przy Je-
rzego, gdzie planuje
dzia³ania na rzecz zwiêk-
szenia œwiadomoœci sprze-
dawców oraz klientów Go-

rzowskiego Rynku Hurtowe-
go w zakresie praw i obo-
wi¹zków wynikaj¹cych z
przepisów prawa konsu-
menckiego.

Marta Petelska-Brodziñska
zachêca do odwiedzania
konta rzecznika gorzowskich
konsumentów na Faceboo-
ku, gdzie regularnie s¹ za-
mieszczane ostrze¿enia
przed nieuczciwymi prakty-
kami oraz materia³y eduka-
cyjne dotycz¹ce praw konsu-
menta. 

Biuro Miejskiego Rzeczni-
ka Konsumentów mieœci siê
przy ulicy £okietka 22, tele-
fon do biura 95 735 57 47, e-
mail:  brk@um.gorzow.pl.
Biuro udziela informacji i po-
rad prawnych mieszkañcom
Gorzowa Wielkopolskiego w

godzinach pracy Urzêdu
Miasta (codziennie od godzi-
ny 8.00, w poniedzia³ki, œro-
dy i czwartki do 15.30, we
wtorki do 16.30, a w pi¹tki do
14.30).

Pracownicy Biura udzielaj¹
bezp³atnych porad w spra-
wach konsumenckich (do-
tycz¹cych zawierania i wyko-
nywania umów pomiêdzy
konsumentem a przedsiê-
biorc¹) oraz przyjmuj¹ wnio-
ski z zakresu ochrony praw i
interesów konsumentów. Po-
rady prawne - bez koniecz-
noœci wczeœniejszego uma-
wiania siê - s¹ równie¿
œwiadczone telefonicznie w
sprawach prostych, niewy-
magaj¹cych analizy doku-
mentacji.
WYDZIA³ PROMOCJI I INFORMACJI

Z uczniami i seniorami o prawach konsumenta
Pracownicy Miejskiego Biura Rzecznika Konsumenta odwiedzaj¹ gorzowskie szko³y.

Biuro Miejskiego Rzecznika Konsumentów mieści się przy
ulicy Łokietka 22

Fo
t. 
Ro
be
rt 
Bo
ro
wy



1688 - zakończyła się jedna z
najcięższych zim, która - jak za-
notował landsberski kronikarz -
rozpoczęła się na 2 tygodnie
przed Bożym Narodzeniem; obfi-
te opady śniegu i mrozu spowo-
dowały ogromne szkody w
owczarstwie,  skuta lodem War-
ta ruszyła dopiero 17 marca.
ww    13.03.
1998 - gorzowscy i zielonogór-
scy parlamentarzyści podpisali
w Paradyżu dokument w sprawie
organizacji woj. lubuskiego.
ww    14.03.
1958 - na trasie Gorzów-Zielona
Góra pojawił się pierwszy auto-
bus marki „Leyland”; prze-
jeżdżał tę trasę w 2 godz. 15
min.; dotychczasowe „Stary”;
potrzebowały prawie 4 godzin. 
1993 - Ministerstwo Edukacji Na-
rodowej zatwierdziło nowy pro-
gram nauczania w II LO, oparty
na amerykańskim systemie oce-
niania i organizowania nauki,
wdrażany od września 1993 r. 
ww    15.03.
1945 - z inicjatywy kierownik
zaopatrzenia Stanisława Marci-
niaka i  Józefa Serwaczka, obu
skądinąd nieznanych, powstała
orkiestra dęta ZZ Kolejarzy, naj-
starsza cywilna orkiestra dęta w
mieście; działalność rozpoczęła
już na przełomie maja i czerwca
1945, znana m.in. z występów
podczas pochodów 1-majowych,
a prywatnie - także podczas pro-
cesji Bożego Ciała.
ww    16.03.
1965 - w nowo zbudowanym bu-
dynku przy ul. Braniborskiej,
obecnie Sikorskiego 126-128,
otwarto Klub Międzynarodowej
Prasy i Książki (MPiK), placów-
ka składała się z salonu prasy,
księgarni, baru kawowego i czy-
telni cichej, w której dostępnych
było 160 tytułów prasy, w tym
81 importowanej; pierwszym
kierownikiem klubu został  Kazi-
mierz Wachnowicz (1938-1988).
ww    17.03.
1819 - spalił się po raz pierwszy
wiatrak przy Krowim Grodzie, od
którego wzięła się nazwa ul.
Wiatracznej. 
1857 - konstruktor maszyn Carl
Jaehne wybudował fabrykę ma-
szyn na Frydrychowie, dziś 11
Listopada 157-164. 
1982 - otwarto nową księgarnię
wojewódzką przy ul. Hawelań-
skiej 9-10, później otrzymała
imię Wł. Korsaka. Została za-
mknięta w ostatnich latach. 
ww    18.03.
1962 - powstała Spółdzielnia In-
walidów „Warta”, wówczas SI
„Emeryt”. 
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Historia budowy polskoœci
naszego miasta mia³a po-
cz¹tek nieco wczeœniej, bo
ju¿ 3 lutego 1945 roku z
W¹growca przyby³a do nas
pierwsza grupa kolejarzy. Ich
zadaniem by³o rozpoznanie
stanu urz¹dzeñ, celem ich
jak najszybszego przywróce-
nia do sprawnoœci. Szesna-
œcie dni póŸniej pojawi³a siê
nastêpna, 20-osobowa gru-
pa pod kierownictwem
W³adys³awa Zastro¿nego.
Po zameldowaniu siê na
miejscu, od razu wziêli siê
do ciê¿kiej pracy przywróce-
nia pe³nego ruchu kolejowe-
go. Jak wspomina³ po latach
Mieczys³aw Kamiñski, któ-
ry do Landsberga przyjecha³
kilka dni póŸniej, obiekty
techniczne, takie jak nastaw-
nie, pompownia wody trak-
cyjnej, parowozownia czy to-
ry w obrêbie stacji kolejowej
by³y czêœciowo zniszczone i
pozbawione wszelkich
urz¹dzeñ technicznych, któ-
re w wiêkszoœci zosta³y za-
brane przez wycofuj¹cych
siê Niemców.

- Pamiêtam, ¿e 28 marca
dojechali do nas kolejarze z
Gniezna i w grupie tej znaj-
dowa³ siê Jan Paluszkiewicz,
któremu uda³o siê uruchomiæ
pompowniê wody trakcyjnej -
pisa³ w swoich wspomnie-
niach jeden z pionierów Mie-
czys³aw Kamiñski.

Dzieñ wczeœniej, 27 marca
z W¹growca przyjecha³ bur-
mistrz tego miasta Florian
Kroenke, a wraz z nim 42
ochotników, którzy wyrazili
chêæ rozpoczêcia budowy
polskiej administracji w mie-
œcie nad Wart¹. W czasie
transportu grupa wybra³a z
w³asnego grona przewod-
nicz¹cego, który sam siê
okreœli³ jako starosta powiatu
gorzowskiego. Zosta³ nim
Florian Kroenke, który jedno-
czeœnie samowolnie przej¹³
prerogatywy pe³nomocnika
rz¹du. Na p.o. burmistrza
miasta wyznaczy³ Piotra
Wysockiego. W¹growiacy
dotarli do nas wieczorem i
po zameldowaniu siê naza-
jutrz u komendanta wojenne-
go p³k. Josifa Draguna,
otrzymali zezwolenie na
przejêcie Tymczasowej Ad-

ministracji Niemieckiej. Wie-
czorem dokonano wyboru
w³adz administracyjnych. Po-
lega³o to na tym, ¿e ka¿dy
wybiera³ funkcjê, jak¹ chcia³
sprawowaæ, a starosta to za-
twierdza³. 

- Byliœmy ,,w³adz¹ ludow¹’’,
która objê³a miasto i powiat
na zasadzie porozumienia i
faktów dokonanych - przy-
zna³ po latach starosta. Na-
zajutrz przejêli oni w³adzê od
niemieckiego burmistrza
Landsberga.

Do miasta przyby³a te¿ nie-
legalna delegacja z Warsza-
wy, ale w obliczu dzia³ania
ju¿ starostwa, zrezygnowali
oni z chêci przejêcia w³adzy
nad powiatem. Zalegalizowa-
nie dzia³alnoœci grupy w¹gro-
wieckiej mia³o nast¹piæ z
chwil¹ przys³ania przez
pe³nomocnika okrêgu Pomo-
rza Zachodniego p³k. Leo-
narda Borkowicza nomina-
cji dla Floriana Kroenke, ale
ten jej nie przyj¹³. Domaga³
siê jedynie zatwierdzenia na
stanowisku starosty od daty
faktycznego objêcia w³adzy. I
takie zatwierdzenie otrzyma³
8 kwietnia.

Niespe³na dwa tygodnie
póŸniej Piotr Wysocki zosta³

prezydentem miasta, a jego
zastêpc¹ mianowano Leona
Kruszonê. Jak pokaza³y ko-
lejne miesi¹ce, tych trzech
panów mia³o najwiêkszy
wp³yw nie tylko na przywra-
canie ¿ycia w mieœcie, ale
przede wszystkim na roz-
poczêcie procesu tworzenia
administracji i struktur gos-
podarczych.  

Dlaczego budow¹ polsko-
œci w Gorzowie zajêli siê
akurat mieszkañcy W¹grow-
ca, skoro zgodnie z uchwa³¹
Rady Ministrów z marca
1945 roku, administracyjnie
nasze miasto podlega³o III
Okrêgowi Administracyjne-
mu z oœrodkiem kierowni-
czym w Koszalinie? Jak
t³umaczy³a nam przed laty
wieloletnia szefowa gorzow-
skiego Klubu Pioniera Zofia
Nowakowska, ju¿ na
prze³omie lat 1941-42 w
W¹growcu dzia³a³a konspira-
cyjna grupa patriotów ,,Oj-
czyzna’’, której celem by³a
m.in. budowa polskoœci… w
Landsbergu.

- W strukturach tej organi-
zacji dzia³ali Wielkopolanie,
którzy nie mogli pogodziæ siê
z faktem, ¿e zachodnia gra-
nica Polski nie przebiega³a

na Odrze - opowiada³a Zofia
Nowakowska. - I postawili
sobie za cel, ¿e po skoñcze-
niu wojny pojad¹ na Ziemiê
Lubusk¹ i bez pytania kogo-
kolwiek ustanowi¹ w³asny
porz¹dek - doda³a.

Zreszt¹ sam Florian Kroen-
ke we wspomnieniach zaty-
tu³owanych ,,Wiatr historii’’
przyzna³, ¿e inicjatorami tej
¿ywio³owej ekspansji na tzw.
ziemie odzyskane byli
g³ównie mieszkañcy zachod-
nich czêœci Pomorza, Wiel-
kopolski i Œl¹ska. Mia³o to
swoje g³êbsze pod³o¿e i uza-
sadnienie.

,,Proces spontanicznego
osiedlania siê Polaków na
opuszczonych przez Nie-
mców ziemiach w miarê po-
suwania siê Armii Radziec-
kiej na zachód by³ zupe³nie
oczywisty i od pocz¹tku w
pe³ni zrozumia³y dla nas wy-
chowanych na ziemiach
by³ego zaboru pruskiego i
dla osób znaj¹cych panuj¹ce
tam stosunki. Tam, w
spo³eczeñstwie polskim,
trwa³a przekazywana z po-
kolenia na pokolenie  œwia-
domoœæ, ¿e ziemie polskie
siêgaj¹ po Odrê, a ca³a War-
ta to rzeka tylko nasza. W

czasie niewoli wiara w od-
zyskanie niepodleg³oœci by³a
jednoczeœnie wiar¹ w powrót
Polski na ziemie nadodrzañ-
skie’’ - napisa³ w rozdziale
,,Rodowód w³adzy’’.

W¹growiacy wybrali Lan-
dsberg, poniewa¿ jeszcze w
trakcie dzia³añ wojennych
wielu kolejarzy czêsto przy-
je¿d¿a³o do tego miasta i w
konspiracji przed Niemcami
zbierali  materia³y pozwa-
laj¹ce dok³adnie poznaæ in-
frastrukturê grodu. Trwa³o to
kilka lat, dziêki czemu Flo-
rian Kroenke i towarzysz¹ce
mu osoby w chwili przyjazdu
27 marca 1945 roku mia³y
naprawdê spor¹ wiedzê o
mieœcie.

Pierwszym polskim
urzêdem za³o¿onym po II
wojnie w Landsbergu by³
Urz¹d Staroœciñski, który za-
cz¹³ dzia³aæ w kwietniu 1945
roku. Zakres funkcjonowania
tej instytucji obejmowa³ 11
gmin, a w nich 94 wsie. W
tym czasie zorganizowany
zosta³ równie¿ zarz¹d miej-
ski, który pierwotnie by³ po-
dzielony na szeœæ referatów.
Od maja rozpoczêto masowe
zasiedlanie miasta Polakami.
Byli to g³ównie robotnicy wra-
caj¹cy z prac przymusowych
oraz wiêŸniowie z obozów
koncentracyjnych, le¿¹cych w
Niemczech. Do koñca 1945
roku sprowadzi³o siê ok. 17
tysiêcy nowych mieszkañców
narodowoœci polskiej. Jedno-
czeœnie wysiedlano Nie-
mców, pozostawiaj¹c na
miejscu tylko specjalistów w
ró¿nych zawodach, którzy by-
li pomocni przy przywracaniu
miasta do ¿ycia.

7 lipca 1945 roku na pod-
stawie uchwa³y Rada Mini-
strów powierzono admini-
stracjê Ziemi Lubuskiej woje-
wodzie poznañskiemu. Od
listopada 1946 roku w mie-
œcie dzia³a³a Ekspozytura
Urzêdu Województwa Poz-
nañskiego. Trwa³o to do
czerwca 1950 roku, czyli do
reformy terytorialnej kraju,
kiedy to Gorzów z wiêkszo-
œci¹ terenu Ziemi Lubuskiej
trafi³ do województwa zielo-
nogórskiego jako najwiêkszy
oœrodek miejski.

ROBERT BOROWY

Jak zaplanowali, tak zrobili
28 marca bêdziemy obchodzili 80 rocznicê rozpoczêcia budowy polskiej administracji w Landsbergu, nosz¹cego od 7
maja 1946 roku oficjalnie nazwê ,,Gorzów Wielkopolski’’.

Pierwsze dożynki na Ziemiach Zachodnich odbyły się we wrześniu 1945 roku w Gorzowie.
Wśród gości był wojewoda poznański Feliks Widy-Wirski (z prawej).
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ww    19.03. 
1955 - W Gorzowie uruchomiony
został po raz pierwszy silnik
żużlowy, skonstruowany m.in.
przy udziale Kazimierza Wiś-
niewskiego (1925-1996), dzięki
tej konstrukcji Stal mogła zostać
zgłoszona do rozgrywek II ligi
żużlowej. Więcej piszemy na
stronie 14.
2007 - bazar znad Warty został
przeniesiony na nowe targowi-
sko przy ul. Cichońskiego. 
ww    20.03.
1950 - Miejska Rada Narodowa
przyjęła uchwałę ograniczającą
dostęp do napojów alkoholo-
wych; była to pierwsza od 1946
regulacja antyalkoholowa.
2016 - z gorzowskiego dworca
odjechał pierwszy szynobus do
Berlina.
ww    21.03.
1945 - z lotniska w Gorzowie
wystartowały samoloty Po-2 z 3-
osobową grupą zwiadowczą
plut. Ludwika Nowaka, która
wylądowała na północ od Berli-
na z zadaniem informowania
sztabu 1 FB o ruch wojsk, maga-
zynach amunicji i fabrykach.
ww    22.03. 
2004 - Tomasz Kucharski i Ro-
bert Sycz zostali w Atenach po
raz wtóry mistrzami olimpijski-
mi w dwójce podwójnej. 
ww    25.03. 
1992 - bullą ,,Totus Tuus Polo-
niae Populus” papież Jan Paweł
II przemianował diecezję go-
rzowską na diecezję zielonogór-
sko-gorzowską z siedzibą w Zie-
lonej Górze. 
ww    26.03. 
1980 - w Klubie Nauczyciela w
Gorzowie powstał Gorzowski
Klub Szaradzistów „Atena”. 
2001 - zawiązało się Stowarzy-
szenie Wodniaków Gorzowskich
„Kuna” w celu m.in. rekon-
strukcji zabytkowego lodołama-
cza „Kuna” z 1884 r.
ww    27.03. 
1947 - kra zerwała tymczasowy,
drewniany most kołowy na War-
cie w Gorzowie; poczta urucho-
miła komunikację łodzią moto-
rową do swego urzędu nr 2 przy
Grobli; do 5 kwietnia zbudowa-
no kładkę przez rzekę. 
ww    28.03. 
1945 - grupa operacyjna z
Wągrowca powołała polską ad-
ministrację w Gorzowie z bur-
mistrzem Piotrem Wysockim na
czele. 
1998 - Rada Miejska nadała pa-
pieżowi Janowi Pawłowi II i
Florianowi Kroenke, pierwsze-
mu staroście w Gorzowie, ty-
tuły honorowego obywatela
miasta. 
ww    29.03.
1994 - uruchomiono nowo-
czesną spalarnię odpadów przy
Szpitalu Wojewódzkim.
ww    30.03. 
1909 - uliczne latarnie gazowe
zaopatrzono w zdalne zapalniki. 
ww    31.03. 
1825 - po raz drugi spalił się
wiatrak przy Krowim Grodzie.
1855 - na skutek wielkiej powo-
dzi zerwane zostały dwa przęsła
mostu na kanale Ulgi. n

KALENDARIUM
Marzec 2025

Kolejny ju¿ raz zaczê³y siê
balety wokó³ utworzenia
wielkiego Gorzowa i znów,
mam wra¿enie, ktoœ siê po-
spieszy³. Prezydent miasta
og³osi³ bowiem gotowoœæ,
ale chyba zapomnia³, ¿e jed-
nak ju¿ raz plan ten zaliczy³
spektakularn¹ pora¿kê.

Jak siê okazuje, teraz te¿
chyba wszystko skoñczy siê
klap¹. Pierwsze trzy gminy
ju¿ znów powiedzia³y, ¿e nie.
Myœlê, ¿e kolejne z obwa-
rzanka te¿ to zrobi¹.

Tymczasem g³os w sprawie
zajê³a pani pose³ z partii
wiod¹cej, która uspokaja, ¿e
nic na si³ê, aczkolwiek wcale
nie s¹ potrzebne ¿adne kon-
sultacje spo³eczne, a opinia
rady gminy. Oliwê na wzbu-
rzone fale leje tak¿e rzecznik
prezydenta Miasta, który
uspokaja, ¿e nic na si³ê, ¿e
mo¿e kawa³ki jedynie tere-
nów, ¿e oczywiœcie nic na-
przeciw mieszkañcom.

A mieszkañcy obwarzanka
mówi¹ jednym g³osem - nie,
¿e powtórzê.

Warto przytoczyæ doœæ
mocne stanowisko gminy
Deszczno, nota bene rodzi-
mej gminy obecnego prezy-
denta, w którym napisano
tak:

„Wskazaæ tak¿e nale¿y, ¿e
w miejscowoœciach s¹sia-
duj¹cych z Gorzowem Wiel-
kopolskim Gmina Deszczno
zainwestowa³a dziesi¹tki mi-

lionów z³otych, miêdzy inny-
mi w remonty szkó³, budowy
hal sportowych, budowy
przedszkoli, nowe drogi,
k¹pielisko w Karninie i wiele,
wiele innych inwestycji. Pod-
kreœlenia wymaga fakt, ¿e
œrodki na ww. inwestycje po-
chodzi³y z bud¿etu na który
sk³adaj¹ siê wszyscy miesz-
kañcy gminy, a nie tylko
mieszkañcy tych miejsco-
woœci. Po wch³oniêciu s¹sia-
duj¹cych z Gorzowem miej-
scowoœci mieszkañcy pozos-
ta³ej czêœci gminy zostaliby
pozbawieni de facto czêœci
swoich inwestycji, na które
zosta³y wydatkowane pie-
ni¹dze z ich podatków.  

Mieszkañcy Gminy
Deszczno nie s¹ ponadto
nadmiernie zachêcani do in-
tegracji z Gorzowem Wielko-
polskim miêdzy innymi ze

wzglêdu na stan czêœci infra-
struktury miejskiej. Mieszka-
niec Brzozowca czy
Deszczna wyje¿d¿a z gminy
wyremontowan¹ ulic¹ Lu-
busk¹ i wje¿d¿a w ulicê Poz-
nañsk¹, która od ponad dzie-
siêciu lat ma nierówn¹ i
zniszczon¹ nawierzchniê na
ca³ym jej przebiegu - od gra-
nic Gminy Deszczno a¿ do
Zieleñca. Ponadto jest wiele
szkó³ w Gorzowie, które s¹ w
z³ym stanie technicznym,
podczas gdy w Gminie
Deszczno zosta³y gruntow-
nie wyremontowane wszyst-
kie szko³y i wybudowane
dwa nowe przedszkola. Ta-
kie sytuacje mog¹
wywo³ywaæ w mieszkañcach
gminy przekonanie, ¿e po
wch³oniêciu w granice Go-
rzowa Wielkopolskiego, ich
tereny bêd¹ traktowane jak

peryferia i wykluczone inwe-
stycyjnie na d³ugie lata.

Wskazaæ tak¿e nale¿y, i¿
Gorzów Wielkopolski w
ostatnich miesi¹cach podej-
mowa³ dzia³ania, które na-
le¿y oceniæ jako oddalaj¹ce
integracjê z gminami. Jas-
krawym przyk³adem takiego
dzia³ania jest chocia¿by pla-
nowane, jednostronnie usta-
lone wyjœcie Gorzowa Wiel-
kopolskiego ze Zwi¹zku Ce-
lowego Gmin MG6, czyli
rezygnacja ze wspó³pracy z
s¹siednimi gminami w wielu
dziedzinach, w tym gospo-
darce odpadowej.  

Brak jest tak¿e widocznych
korzyœci, które mia³yby wyni-
kaæ dla mieszkañców Gminy
Deszczno z po³¹czenia z
Gorzowem. W³adze Gorzo-
wa Wielkopolskiego nie
wskaza³y ¿adnych okoliczno-
œci, które mog³yby zachêciæ
spo³ecznoœæ Gminy
Deszczno do podjêcia roz-
mów w zakresie przy³¹cze-
nia, a podnios³y jako jedyny
argument potrzebê posze-
rzenia granic miasta”.

Po tym odezwali siê lokalni
miejscy, wzmo¿eni patrioci,
którzy zd¹¿yli napisaæ, ¿e
wobec tego trzeba odci¹æ
gminy obwarzanka od
œwiadczeñ typu komunikacja
podmiejska, nie wpuszczaæ
dzieci z oœciennych gmin do
gorzowskich szkó³, zabroniæ
udzia³u w miejskich impre-

zach, i jeszcze bardziej ab-
surdalnie.

Uwa¿am, ¿e konieczna jest
dyskusja - szeroka, otwarta,
prowadzona przy otwartej
przy³bicy, bez mieszania siê
do niej polityków jakichkol-
wiek opcji. Bez ¿adnego
za³atwiactwa. I tu mamy
pierwszy grzech pope³niony
przez miasto - bo chcia³o
w³aœnie tak, po cichu i bez
samych zainteresowanych.
Ale mleko siê wyla³o i wrza-
wa siê zrobi³a.

Myœlê, ¿e w czasach
straszliwego wyludniania siê
takich dziurek, jak Miasto,
kompromis jest potrzebny.
M¹dre podejœcie do rzeczy -
bo naprawdê za chwilê mias-
to rzeczywiœcie osi¹gnie
stan mieszkañców poni¿ej
100 tysiêcy i to, co siê dzieje
ju¿, zostanie uprawomocnio-
ne. Powiat i to z gatunku
tych zapyzia³ych…

Ale do takiego baletu po-
trzeba dwóch stron, na razie
nie widaæ absolutnie chêci
porozumienia, dyskusji. Na-
wet jeœli miasto zdecyduje
siê na si³owe rozwi¹zanie i
wbrew woli obwarzanka
przy³¹czy czêœæ gruntów, bo
jest taka mo¿liwoœæ, to nic
nie osi¹gnie. 

A czas gna do przodu i ze-
gar odmierza coraz bardziej
niekorzystny czas dla mias-
ta. 

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Gorzów wielki czy niewielki? Oto jest pytanie
Kilka dni trwała wrzawa wokół tego, czy miasto się powiększy kosztem sąsiednich gmin czy też zostanie takie jakie jest. To
generalnie ciekawy problem.

Deszczno przytoczyło dość mocne stanowisko w sprawie
ewentualnego przyłączenia się do Gorzowa 
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Od ponad dekady jednym z
wariantów przebiegu jest tra-
sa przez Gorzów. To czas na
dzia³anie. Zanim zapadn¹
decyzje. Nie przeœpijmy je-
dynej szansy na w³¹czenie
Gorzowa w sieæ szkieleto-
wych linii kolejowych.

Temat powróci³ jak bume-
rang. S¹siedzi ju¿ trzymaj¹
rêkê na pulsie. W przestrzeni
medialnej odœwie¿aj¹ stare
mapy z przebiegiem linii
KDP do Berlina przez... Zie-
lon¹ Górê. 

Sama koncepcja to w zasa-
dzie nic nowego. Odkurzono
projekt sprzed ponad dziesiê-
ciu lat, który za poprzednich
rz¹dów trafi³ na dno ministe-
rialnego biurka. Koncepcjê
roboczo okreœlano  jako
„drugi Y”, biegn¹cy od Poz-
nania na zachód. Do Berlina

oraz Szczecina. Warianty
przebiegu KDP w osi Poz-
nañ - Berlin by³y trzy.
Pierwszy przez Rzepin - w
obecnym œladzie korytarza
linii E20, drugi przez Go-
rzów, co by³o najkorzyst-

niejszym wariantem dla
w³¹czenia Szczecina w sieæ
KDP. Mieliœmy te¿ trzeci
wariant przez Zielona Górê.
Z Poznania do Berlina
przez Zielon¹ Górê
w³aœnie, mimo i¿ geografia

takiemu trasowaniu raczej
nie sprzyja. 

Szacun dla polityków z
po³udnia za spryt. Ci¹gn¹ w
kierunku Zielonej Góry co
tylko siê da. Nawet wbrew
geograficznej grawitacji.
Wszystko mo¿na meryto-
rycznie obudowaæ, uzasad-
niæ. Skutecznie przekonywaæ
w sejmowych kuluarach oraz
ministerialnych gabinetach.
Ciapowaty Gorzów powinien
siê uczyæ, bior¹c na po³udniu
korepetycje. Mieszkañcy na-
wet sfinansuj¹ takie „korki”
naszym politycznym wybrañ-
com, jeœli coœ dobrego przy-
nios¹ dla miasta oraz regio-
nu.

Co na to polityczni liderzy w
Gorzowie? Jest plan lobbo-
wania za Gorzowem, czy (jak
zwykle) damy siê ograæ ju¿

na starcie? Doœwiadczenie
uczy, i¿ bêdzie ciê¿ko. Ca³a
nadzieja, ¿e Szczecin pora-
tuje we wspólnym interesie. 

W creme de la creme lubu-
skiej administracji gorzowian
niewielu. Urzêduj¹cy (w Go-
rzowie) wojewoda jest z
po³udnia. Zarz¹dy woje-
wódzkie najwa¿niejszych
partii w Zielonej Górze. Na-
wet nowo powo³any pe³no-
mocnik wojewody ds. trans-
portu tak¿e z po³udnia regio-
nu. Kto ma broniæ interesów
pó³nocnej czêœci lubuskiego.
Jedna pos³anka? 

Czy Gorzów, jak
przys³owiowa szara myszka,
znów zostanie z niczym?
Czas poka¿e.

ROBERT TRÊBOWICZ
Forum Interesów Komunikacyjnych

Gorzowa

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Nie prześpijmy jedynej szansy dla Gorzowa
Przed naszymi politykami ważny test skuteczności. Niebawem zapadną wstępne decyzje, którędy przebiegać będzie
planowana linia kolei dużych prędkości pomiędzy Poznaniem a Berlinem. 

● czytaj na www.echogorzowa.pl – codziennie nowe informacje, opinie, komentarze ●

Czy po gorzowskich torach pojedzie kiedyś kolej dużych
prędkości?
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W 2024 roku wœród naj-
wa¿niejszych inwestycji by³a
budowa przepompowni i sie-
ci ciep³owniczej w rejonie uli-
cy Szczeciñskiej. Dodatkowo
zrealizowane zosta³y
pod³¹czenia do sieci nowych
obiektów oraz modernizacja
komór ciep³owniczych przy
ul. Spichrzowej. £¹czny
koszt inwestycji wyniós³ po-
nad 13 milionów z³otych. 

Produkcja ciep³a w gorzow-
skiej elektrociep³owni spe³nia
wszystkie restrykcyjne nor-
my œrodowiskowe. Jest to
mo¿liwe dziêki licznym pro-
ekologicznym inwestycjom
PGE Energia Ciep³a. Równie
wa¿ne, w celu zaspokojenia
potrzeb mieszkañców Go-
rzowa, s¹ modernizacje oraz
budowa nowych odcinków
sieci ciep³owniczej, co
wp³ywa na komfort i bezpie-
czeñstwo dostaw. 

W minionym roku
najwa¿niejsz¹ inwestycj¹

by³a budowa przepompowni
oraz ponad pó³tora kilomet-

rowy odcinek sieci ciep³owni-
czej w zabudowanym miej-

skim terenie przy ul. Szcze-
ciñskiej. Wykonane prace

umo¿liwi³y pod³¹czenia do
sieci nowych odbiorców m.
in. przy ul. Z³otego Smoka,
Litewskiej, Wêgierskiej,
Mi³ej oraz na Osiedlu Eu-
ropejskim. Z kolei nowa
przepompownia ustabilizo-
wa³a i zagwarantowa³a
prawid³owe dostawy ciep³a
w pó³nocno-zachodniej
czêœci Gorzowa. Osobnym
zadaniem by³a tak¿e mo-
dernizacja komór oraz sieci
ciep³owniczej przy ul. Spi-
chrzowej. 

- Modernizacja sieci
ciep³owniczej wp³ynê³a na
zwiêkszenie niezawodnoœci
dostaw ciep³a dla mieszkañ-
ców Gorzowa - mówi Da-
riusz Sroka, dyrektor PGE
Energia Ciep³a Oddzia³
Elektrociep³ownia w Gorzo-
wie. - Inwestujemy w nowo-
czesne rozwi¹zania, które
poprawiaj¹ efektywnoœæ
energetyczn¹ i ograniczaj¹
straty na przesyle ciep³a,

co przek³ada siê finalnie na
redukcjê emisji zanieczysz-
czeñ, stabilnoœæ systemu i
komfort odbiorców - doda³.

Ju¿ teraz gorzowski Od-
dzia³ PGE Energia Ciep³a
pracuje nad kolejnymi inwe-
stycjami i modernizacjami,
które zosta³y zaplanowane
na 2025 rok. Czêœæ z nich
rozpoczê³a siê jeszcze w
zesz³ym roku. Do
najwa¿niejszych nale¿y
modernizacja sieci przy ul.
Towarowej, ul. Ch³opickiego
oraz przy ul. Górczyñskiej.
Oprócz tego zlikwidowane
zostan¹ grupowe wêz³y
cieplne przy ul. Kuratow-
skiej, Muœnickiego i Pi³sud-
skiego. Przeprowadzone
prace wp³yn¹ na ogranicze-
nie strat na przesyle energii
cieplnej, ogranicz¹ emisjê
zanieczyszczeñ do atmos-
fery oraz poprawi¹ jakoœæ
powietrza w mieœcie.

IP

Eksperci portalu RynekPier-
wotny.pl postanowili policzyæ,
na jaki metra¿ przy przeciêt-
nych zarobkach staæ singla
marz¹cego o w³asnym M, a na
jaki parê?

Nie ka¿dy mo¿e pozwoliæ so-
bie na zakup mieszkania bez
zaci¹gania kredytu hipotecz-
nego. Problemem s¹ jednak
nie tylko drogie mieszkania,
ale tak¿e wysokie stopy pro-
centowe. Dlatego te¿ portal
RynekPierwotny.pl sprawdzi³,
ile metrów kwadratowych no-
wego M mo¿e w obecnych wa-
runkach kupiæ na kredyt singiel
oraz para.  Mowa o powierzch-
ni nowego mieszkania mo¿li-
wej do kupienia za kredyt z
wk³adem w³asnym 10% i okre-

sem sp³aty wynosz¹cym 25
lat. Przyjêto równie¿, ¿e mode-
lowy kredyt sp³acany w ratach
równych ma oprocentowanie
takie jak œrednia dla nowych
„hipotek” wed³ug najnowszych
danych NBP (7,45%).
Za³o¿ono tak¿e, ¿e œrednie
wynagrodzenie netto w sekto-
rze przedsiêbiorstw wynosi
obecnie w Gorzowie 5 102 z³.

Z obliczeñ ekspertów portalu
RynekPierwotny.pl wynika, ¿e
w styczniu 2025 singiel poszu-
kuj¹cy w³asnego M w Gorzo-
wie Wielkopolskim móg³ zaku-
piæ na kredyt 36-metrow¹ nie-
ruchomoœæ. Z kolei parê staæ
by³o na mieszkanie o wielkoœci
73 m kw. Jak te dane prezen-
tuj¹ siê na tle innych miast?

To najlepszy wynik w porów-
naniu z pozosta³ymi miastami
wojewódzkimi. Najs³abiej pod
wzglêdem dostêpnoœci met-
ra¿u wypada Warszawa, gdzie
singla staæ na zaledwie 26 m
kw. nowego lokum, a parê na
52-metrowe M.

Jak wynika z danych BIG
DATA RynekPierwotny.pl, aby
kupiæ mieszkanie w Gorzowie
Wielkopolskim, trzeba siê przy-
gotowaæ na wydatek rzêdu ok.
447 tys. z³. Tyle w styczniu
2025 r. wynosi³a œrednia cena
ofertowa nowego M. Nato-
miast m kw. mieszkania z ryn-
ku pierwotnego kosztowa³ w
tym czasie przeciêtnie 8 382
z³.

MR

Zachodnia Izba Prze-
mys³owo-Handlowa reali-
zuje projekt skierowany do
lubuskich firm, planuj¹cych
skorzystaæ ze szkoleñ, kur-
sów czy studiów podyplo-
mowych.

Dofinansowanie wynosi
maksymalnie 7500 z³ na
jednego pracownika i siê-
ga nawet 85% kosztów
us³ugi.

- Realizacja projektu roz-
poczê³a siê we wrzeœniu
2024 r., nabór wniosków
odbywa siê w sposób
ci¹g³y. Dotychczas ze
wsparcia skorzysta³o po-
nad 200 przedsiêbiorstw -
zarówno pracownicy, jak i
w³aœciciele firm, chêtnie

korzystaj¹ z mo¿liwoœci
wsparcia jakie stwarza
projekt - powiedzia³a re-
dakcji Kamila Szwajkows-
ka, dyrektorka Zachodniej
Izby Przemys³owo-Handlo-
wej.

Dofinansowanie mo¿na
uzyskaæ na us³ugi szkole-
niowe i doradcze dostêpne
w Bazie Us³ug Rozwojo-
wych, znajduj¹cej siê na
stronie {https://uslugiroz-
wojowe.parp.gov.pl/}.

To ogólnopolska baza za-
wieraj¹ca oferty firm szko-
leniowych z ca³ej Polski -
ka¿dy jest w stanie zna-
leŸæ w niej coœ dla siebie!
Warto zapoznaæ siê z do-
stêpn¹ ofert¹, a nastêpnie

- zachêcamy, aby skontak-
towaæ siê bezpoœrednio z
Zachodni¹ Izb¹ Prze-
mys³owo-Handlow¹, aby
omówiæ mo¿liwoœci uzys-
kania wsparcia.

- Znajdujemy siê przy ul.
Kosynierów Gdyñskich 108
w Gorzowie, zapraszamy
tak¿e do kontaktu telefo-
nicznego i e-mail: 732-
732-650, bony@ziph.pl -
dodaje dyrektorka.

Projekt jest realizowany
w ramach Programu Fun-
dusze Europejskie dla Lu-
buskiego 2021-2027 i fi-
nansowany w ramach Eu-
ropejskiego Funduszu
Spo³ecznego Plus.

RYSZARD WALDUN

Rozwijają sieć ciepłowniczą w Gorzowie
Gorzowski Oddzia³ PGE Energia Ciep³a regularnie rozwija i modernizuje swoj¹ sieæ ciep³ownicz¹. 

Gorzowski Oddział PGE Energia Ciepła jest największym producentem ciepła dla naszego
miasta i jednym z największych przedsiębiorstw energetycznych w regionie
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Ceny mieszkań w Gorzowie
Œrednio 8,4 tys. z³ - tyle w styczniu tego roku kosztowa³ metr
kwadratowy nowego mieszkania w Gorzowie.

Chętnie korzystają
Chcesz podnieœæ swoje kwalifikacje? Skorzystaj z dofinansowania w
ramach projektu „Lubuskie Bony Rozwojowe”!



Rozstrzygniêcie konkursu
nast¹pi³o 14 lutego, a ju¿ od
1 marca na oddziale kardio-
chirurgii w Wielospecjalis-
tycznym Szpitalu Wojewódz-
kim w Gorzowie mog¹ odby-
waæ siê zabiegi planowe. Do

tej pory specjaliœci wykony-
wali jedynie operacje pilne,
ratuj¹ce ¿ycie, bo za takie
szpital móg³ oczekiwaæ fi-
nansowania z NFZ, mimo
braku kontraktu dla kardio-
chirurgii. 

Operacje pilne i planowe

Od marca 2023 roku, kiedy
oddzia³ zacz¹³ dzia³aæ, kar-
diochirurdzy udzielili pomocy
niemal 250 pacjentom w ra-
mach procedur ratuj¹cych
¿ycie. Do tej pory szpital „od-
zyska³” za nie tylko czêœæ
pieniêdzy. 

- Ten kontrakt zapewnia
nam dalsz¹, spokojn¹ pracê.
Mo¿emy operowaæ plano-
wych pacjentów i stanowimy
uzupe³nienie dla prê¿nie
dzia³aj¹cej kardiologii w tym
szpitalu - mówi³ kardiochi-
rurg dr n. med. Szymon Wa-

ligórski na konferencji pra-
sowej dotycz¹cej kontraktu
dla oddzia³u. 

Prezes szpitala Jerzy
Ostrouch: - To, co siê wyda-
rzy³o na przestrzeni ostat-
nich czterech lat, czego uko-

ronowaniem jest nasze dzi-
siejsze spotkanie, pozwala
na umiarkowany optymizm.
Ci¹gle jeszcze dobro ma
szansê zwyciê¿aæ - to ele-
mentarne dobro, troska o pa-
cjenta. 

Tak dla kardiochirurgii

Starania o kardiochirurgiê
trwa³y ponad cztery lata. Ju¿
w kwietniu 2021 r. szpital za-
trudni³ czterech specjalistów,
deklaruj¹c gotowoœæ do roz-
poczêcia leczenia pacjen-
tów. Lecznica kilka razy wy-
stêpowa³a do Narodowego
Funduszu Zdrowia o kon-
trakt, jednak ka¿dorazowo
spotyka³a siê z odmow¹. 

Za czasów wojewody lubu-
skiego W³adys³awa Dajcza-
ka utworzenie oddzia³u ne-
gatywnie zaopiniowa³a te¿
Wojewódzka Rada ds. Po-

trzeb Zdrowotnych i nie zos-
ta³ on wpisany do projektu
Wojewódzkiego Planu
Transformacji. Wed³ug
ówczesnych w³adz, jak i kon-
sultantów medycznych, lubu-
skie nie potrzebowa³o drugiej
kardiochirurgii. Oddzia³ w
Nowej Soli, prowadzony
przez ówczesnego konsul-

tanta wojewódzkiego prof.
Romualda Cichonia, uzna-
no za wystarczaj¹ce zabez-
pieczenie potrzeb mieszkañ-
ców.

W odpowiedzi na decyzje
urzêdników, gorzowski szpi-
tal zacz¹³ kampaniê
spo³eczn¹ pod has³em: ,,Tak
dla kardiochirurgii w Gorzo-

wie’’, zbieraj¹c ponad 13 ty-
siêcy podpisów pod petycj¹
do ministra zdrowia. W akcjê
w³¹czy³y siê lokalne instytu-
cje, wolontariusze oraz zna-
ne osobistoœci, podkreœlaj¹c
potrzebê utworzenia od-
dzia³u w Gorzowie. Go-
rzowsk¹ kardiochirurgiê po-
par³o te¿ ponad 20 samo-
rz¹dów miast i gmin z
pó³nocy regionu.

W marcu 2023 roku, mimo
braku kontraktu z NFZ, za-
rz¹d szpitala podj¹³ decyzjê
o uruchomieniu oddzia³u,
niejako „na w³asny koszt”. W
ten sposób kardiochirurgia
dzia³a³a praktycznie do te-
raz. Choæ ju¿ zesz³ym roku
szpitalowi uda³o siê zawrzeæ
kontrakt dla poradni kardio-
chirurgii. 

Pomogło wiele osób

- Czasami, ¿eby osi¹gaæ
cele i sukcesy, oprócz po-
mys³u, dobrego przygotowa-
nia, profesjonalnego podej-
œcia do zagadnienia i szero-
kiego wsparcia jest potrzebna
determinacja. Tej determinacji
nie zabrak³o - mówi³ Marcin
Jab³oñski, marsza³ek woje-
wództwa, na konferencji pra-
sowej w szpitalu. 

Wicemarsza³ek Sebastian
Ciemnoczo³owski przypo-
mnia³, ¿e Sejmik Wojewódz-
twa Lubuskiego poprzedniej
kadencji jednog³oœnie stawa³
za wsparciem gorzowskiej
kardiochirurgii. 

Pos³anka Krystyna Si-
biñska, która od pocz¹tku
w³¹czy³a siê w starania o po-
wstanie gorzowskiej kardio-
chirurgii, podkreœla³a ¿e kon-
trakt jest zas³ug¹ wielu osób.

- Dziêkujê minister zdrowia
Izabeli Leszczynie, która
by³a tutaj u nas, zanim zos-
ta³a ministrem. Ogl¹da³a ten
szpital, by³a pod wra¿eniem
jego funkcjonowania. Powie-
dzia³a wówczas, ¿e zrobi
wszystko, aby pomóc. Nie
pomog³aby, gdyby szpital nie
spe³ni³ wszystkich wymaga-
nych procedur, gdyby nie
okaza³o siê, ¿e jest dobrze
przygotowany i mo¿e œwiad-
czyæ takie w³aœnie us³ugi -
powiedzia³a.

W kampanii na rzecz kar-
diochirurgii szczególnie ak-
tywni byli te¿ senator
W³adys³aw Komarnicki i
marsza³ek Senatu poprzed-
niej kadencji Tomasz
Grodzki. Szpital wspiera³a
poprzednia marsza³ek woje-
wództwa El¿bieta Anna Po-
lak. Z kolei obecna wicemar-
sza³ek Sejmu Monika Wieli-
chowska wspólnie z
pos³ank¹ Sibiñsk¹ doprowa-
dzi³y do dyskusji na temat
gorzowskiej kardiochirurgii
podczas sejmowej komisji
zdrowia. Utworzenie od-
dzia³u popar³ równie¿ obec-
ny krajowy konsultant w
dziedzinie kardiochirurgii
prof. Mariusz Kuœmierczyk.
MAT. WSZW W GORZOWIE WLKP. 
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Lecznica kilka razy występowała do
Narodowego Funduszu Zdrowia o

kontrakt, jednak każdorazowo
spotykała się z odmową

Kardiochirurgia w gorzowskim szpitalu działa już od marca 2023 r. Do tej pory jednak bez kontraktu. Na zdjęciu od lewej:
kardiochirurdzy Krzysztof Majer, Oktawiusz Mirecki, Szymon Waligórski i Seweryn Grudniewicz, perfuzjonistka Marta
Kilanowska, kardiochirurg Paweł Ślozowski i perfuzjonista Sebastian Walczak
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Decyzję o kontrakcie dla kardiochirurgii szpital ogłosił i świętował na konferencji prasowej. Od lewej: wiceprezes szpitala
Robert Surowiec, prezes Jerzy Ostrouch, marszałek województwa Marcin Jabłoński, kardiochirurg Szymon Waligórski,
posłanka Krystyna Sibińska, wicemarszałek Sebastian Ciemnoczołowski i dyrektor lubuskiego NFZ Edward Jakubowski
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● więcej o działalności gorzowskiego szpitala czytaj na www.echogorzowa.pl ●

Jest kontrakt dla kardiochirurgii!
Oddzia³ kardiochirurgii gorzowskiego szpitala doczeka³ siê kontraktu z NFZ. Decyzja funduszu to zwieñczenie ponad czteroletnich starañ o
uruchomienie i finansowanie oddzia³u. 
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Adresy

Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

- Panie dyrektorze, jaki
dla prowadzonego przez
pana Zak³adu by³ 2024
rok?

- Podobny do lat poprzed-
nich. Mieliœmy swoje cele i
priorytety, niestety nie
wszystko uda³o siê zrealizo-
waæ. Pojawi³y siê równie¿
obszary z którymi bêdziemy
siê mierzyæ. Z najwa¿niej-
szych rzeczy, które uda³o siê
zrealizowaæ, to kolejny re-
mont lokali mieszkalnych, w
ramach finansowego wspar-
cia z Funduszu Dop³at Ban-
ku Gospodarstwa Krajowe-
go. Modernizacji poddaliœmy
20 miejskich lokali, które na-
stêpnie zosta³y przydzielone
rodzinom oczekuj¹cym na
w³asne lokum. 

- Jakie to by³y mieszka-
nia?

- Komunalne, z pe³nym wy-
posa¿eniem i standardzie.
Jakoœæ wykonania i wykoñ-
czenia by³a na dobrym po-
ziomie, dlatego zak³adam,
¿e mieszkañcy s¹ zadowole-
ni z komfortu jaki otrzymali. 

- To nie wszystko, je¿eli
chodzi o remonty?

- Nie, druga istotna i klu-
czowa dla nas kwestia, to
kontynuacja procesu kapital-
nych remontów miejskich bu-
dynków. Zakoñczyliœmy re-
mont trzech nieruchomoœci
mieszkalnych przy ul. Drzy-
ma³y i Wyszyñskiego. Po ich
finalizacji, niezw³ocznie przy-
st¹piliœmy do kolejnych mo-
dernizacji. Na t¹ okolicznoœæ
wyst¹piliœmy i uzyskaliœmy
pozytywn¹ decyzjê z Banku
Gospodarstwa Krajowego o
przyznaniu premii MZG w
wysokoœci 60 procent kosz-
tów kwalifikowanych. Prze-
prowadzone prace przywró-
ci³y obiektom pierwotne funk-

cjonalnoœci oraz pozwoli³y
na wymianê zu¿ytych ele-
mentów. Rok zakoñczyliœmy
oddaniem kamienicy przy
Teatralnej 38. Obecnie koñ-
czymy budynek przy ul.
Wawrzyniaka 72 a za kilka
miesiêcy  zamkniemy termo-
modernizacjê nieruchomoœci
przy ul. Spokojnej 67-68.
Przy okazji tych remontów
wprowadziliœmy na rynek go-
rzowski novum. Przy reno-
wacji elewacji frontowej ka-
mienicy Wawrzyniaka 72,
zastosowaliœmy system ter-
moizolacji Bauter. 

- Na czym to polega?
- Specjalny cienkowarstwo-

wy natrysk. System ograni-
cza straty ciep³a i likwiduje
mostki termiczne. Prowadzo-
nym pracom przygl¹da³y siê
s³u¿by konserwatorskie, za-
równo miejski konserwator
zabytków, jak i wojewódzki
konserwator zabytków. Jest

to pierwszy budynek w takiej
technologii wykonany w Go-
rzowie, wiêc bêdziemy z
uwag¹ przygl¹dali siê, jak
bêdzie siê zachowywa³ w
przysz³oœci. Wykonane zo-
stan¹ równie¿ badania ka-
mer¹ termowizyjn¹.

- A co z eksmisjami?
- To s¹ ju¿ takie dzia³ania,

które siê wpisa³y w nasz¹
codziennoœæ. Eksmisje
przeprowadzamy ka¿dego
roku. Staramy siê wykonaæ
ich maksymalnie jak najwiê-
cej. W tych zabiegach jeste-
œmy zdeterminowani i kon-
sekwentni, w szczególnoœci
do osób biernych, nie po-
dejmuj¹cych ¿adnych czyn-
noœci mog¹cych zmieniæ
swoj¹ obecn¹ sytuacjê
¿yciow¹ oraz na okolicz-
noœæ dewastacji i wystêpo-
wania zagro¿eñ spowodo-
wanych zachowaniem w
stosunku do s¹siadów. Ten

styl bycia powoduje, ¿e
czêsto inni mieszkañcy,
w³aœciciele nie chc¹ inwes-
towaæ w swoje budynki.
W³aœnie w stosunku do ta-
kich osób podejmujemy naj-
powa¿niejsze konsekwen-
cje. Ci ludzie kierowani s¹
do lokalizacji socjalnych lub
do pomieszczeñ tymczaso-
wych. W ubieg³ym roku
zrealizowaliœmy ponad 40
takich prawomocnych wyro-
ków.

- Jakie dziania s¹ tu po-
trzebne?

- Przygotowanie odpowied-
niej bazy lokalowej. W przy-
padku wyroków z prawem do
lokalu socjalnego, remont lo-
kali o ni¿szym standardzie.
Te czynnoœci realizuje
zak³ad. W przypadku wyro-
ków bez prawa do lokalu so-
cjalnego, us³ugê eksmisji
zlecamy firmie zewnêtrznej.
WyraŸnie chcê zaznaczyæ,

¿e je¿eli ktoœ chce unikn¹æ
usuniêcia z lokalu, zawsze
istnieje taka mo¿liwoœæ. Po
spe³nieniu okreœlonych wa-
runków i zawarciu ugody,
jesteœmy sk³onni zawiesiæ
prowadzone postêpowanie. 

- Ubieg³y rok up³yn¹³ pod
znakiem porz¹dkowania
terenów.

- Rzeczywiœcie, jest to
pierwszy krok ku rewitalizacji
podwórek i regulacji stanu
prawnego do korzystania z
tego terenu. Przez ostatnie
lata uporz¹dkowaliœmy
osiem kwarta³ów na Nowym
Mieœcie. 

- Centrum, czy te¿ inne
czêœci miasta?

- Obecnie skupiamy siê na
centrum miasta, idziemy
kwarta³ po kwartale. Prace
polegaj¹ g³ównie na wybu-
rzaniu obiektów o niskich
walorach technicznych.

- Mówimy o tak zwanych
ruderkach?

- Pomieszczeniach gospo-
darczych, magazynowych,
gara¿ach, których stan tech-
niczny pozostawia³ wiele do
¿yczenia. Zmiany gospodar-
cze, inwestycje w infrastruk-
turê oraz mniejsze zapo-
trzebowanie na pewne
us³ugi spowodowa³y, ¿e
obiekty od lat nie znajdo-
wa³y zainteresowania wy-
najmem. Ponadto, prioryte-
tem dla nas s¹ remonty bu-
dynków a nie tego typu
ruchomoœci. Jesteœmy bar-
dzo zadowoleni, ¿e ta prze-
strzeñ zosta³a uporz¹dko-
wana, a kolejnym krokiem
bêdzie aktywizacja w³aœci-
cieli, wspólnot mieszkanio-
wych, ¿eby te tereny
przejê³y i zagospodarowa³y
na w³asne potrzeby. 

- Dziêkujê za rozmowê.

Porządkowanie miejskiego pejzażu
Z Paw³em Nowackim, dyrektorem Zak³adu Gospodarki Mieszkaniowej, rozmawia Renata Ochwat

- Proszê pamiêtaæ, adminis-
trujemy blisko 950 wspólnota-
mi, i spoczywa na nas obo-
wi¹zek przeprowadzenia
zebrañ do koñca marca. Po-
mimo ogromnego doœwiad-
czenia, gotowoœci organiza-
cyjnej, jest to mocno pracowi-
ty dla nas czas - mówi Pawe³
Nowacki, dyrektor ZGM.

Prawo nakazuje

Jak t³umaczy dyrektor
ZGM, koniecznoœæ zorgani-
zowania dorocznego spotka-
nia siê zarz¹dcy, w tym przy-
padku ZGM, ze wspólnotami
nak³ada ustawodawca. To s¹
zebrania sprawozdawcze, na
których administrator rozli-

cza siê z pobranych zaliczek
i poniesionych kosztów na
nieruchomoœci, za rok
ubieg³y. 

Ale nie tylko. Oprócz rozli-
czenia finansowego, czas
zebrañ poœwiêcany jest
omówieniu dotychczasowej
wspó³pracy z mieszkañcami. 

- Przedstawiamy sprawoz-
danie z realizacji przyjêtych
za³o¿eñ, co siê uda³o a czego
nie wykonaliœmy i dlaczego.
Zapoznajemy wspó³w³aœci-
cieli z przegl¹dami budyn-
ków, planujemy wspólnie cele
remontowe na rok bie¿¹cy.
Ws³uchujemy siê równie¿ w
uwagi w³aœcicieli, w tym te
dotycz¹ce naszej pracy i

ewentualnych niedoci¹gniêæ.
To znakomity moment do
kontaktu, który kszta³tuje nas
jako zarz¹dcê i pozwala na
wprowadzenie dzia³añ
usprawniaj¹cych nasz¹
dzia³alnoœæ - podkreœla Pa-
we³ Nowacki.

Mamy w swoich zasobach
wspólnoty mieszkaniowe,
które wykona³y wszystkie
niezbêdne  prace remontowe
i w zasadzie obecne spotka-
nia s¹ form¹ spotkañ przy
przys³owiowej „kawie”. - W
takich sytuacjach pozostaj¹
wy³¹cznie kwestie czysto for-
malne, zwi¹zane z ustale-
niem bie¿¹cych zaliczek -
mówi Pawe³ Nowacki.

Koszty też trzeba omówić

To wa¿ny punkt zebrania.
ZGM stale analizuje koszty
nieruchomoœci, œwiadczo-
nych us³ug na rzecz wspól-
noty w oparciu o zawarte
umowy. Dlatego przyjêcie
odpowiedniej wysokoœci za-
liczki jest istotne. Winna ona
odpowiadaæ obecnym rea-
liom, przewidywaæ potencjal-
ne podwy¿ki cen i us³ug. 

- Doœwiadczamy tego na
co dzieñ, w ¿yciu prywat-
nym, weryfikuj¹c bud¿et do-
mowy w oparciu o rosn¹ce
koszty ¿ycia. Przy planowa-
niu wydatków na budynku
wspólnoty jest identycznie.

Nale¿y siê zachowaæ odpo-
wiedzialnie - t³umaczy dyrek-
tor ZGM. 

Pamiêtajmy, ¿e wspólnoty
maj¹ ró¿n¹ sytuacjê finan-
sow¹, do tego dochodz¹
okolicznoœci z zaleg³oœciami
w³aœcicieli, zaci¹gniêtymi
kredytami, dlatego do ka¿dej
nieruchomoœci nale¿y
podejœæ indywidualnie. 

- Staramy siê razem z
mieszkañcami wypracowaæ
schemat dzia³ania na przy-
sz³oœæ, który bêdzie najko-
rzystniejszy. Ustaliæ prioryte-
ty i roz³o¿yæ modernizacjê
budynku na etapy, w czasie -
koñczy dyrektor ZGM.

ROCH

ZGM prowadzi doroczne spotkania wspólnot
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej administruje ponad 900 wspólnotami mieszkaniowymi. Przed pracownikami zak³adu
jest w³aœnie gor¹cy czas.

- Po spełnieniu określonych warunków i zawarciu ugody, jesteśmy skłonni zawiesić prowa-
dzone postępowanie - tłumaczy dyrektor Paweł Nowacki
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- Czy w polskiej szkole
prowadzona jest edukacja,
która jest w stanie ograni-
czyæ hejt rówieœniczy -
plagê wspó³czesnej
szko³y?

- Myœlê, ¿e przemoc w ogó-
le jako taka zawsze by³a, jest
i bêdzie. Zlikwidowaæ jej
ca³kowicie siê nie da - nie ma
takiej mo¿liwoœci, choæ wtedy
by³oby piêknie, ale to raczej
utopia. ¯eby nie by³o prze-
mocy, ludzie musieliby nau-
czyæ siê radziæ sobie ze
swoimi emocjami, a nie obar-
czaæ nimi innych. Ogranicze-
nie przemocy jak najbardziej
jest mo¿liwe i wed³ug mnie to
siê w³aœnie robi, choæ zdania
jak zawsze mog¹ byæ podzie-
lone. Myœlê, ¿e je¿eli spojrzy-
my na nasze dzieciñstwo, to
stwierdzimy, ¿e ka¿dy z nas
doœwiadczy³ przemocy i za-
pewne wielu z nas by³o
sprawcami przemocy kopi¹c
czyjœ plecak, wyzywaj¹c czy
œmiej¹c siê z innych. Hejt ma
ró¿ne oblicza i dla jednego
wyzwanie go „ty g³upku”
bêdzie bardzo trudn¹ kwesti¹
do prze¿ycia, a dla drugiego
wcale nie. Mamy ró¿ny kon-
strukt osobowoœci, tym bar-
dziej ¿e m³ody cz³owiek do-
piero siê tworzy, on dopiero
wzrasta, uczy siê ¿ycia.

- Je¿eli sobie z przemoc¹
w szkole nie radzi, gdzie
mo¿e szukaæ wsparcia?

- Zaczê³abym od domu ro-
dzinnego, bo z niego do
szko³y przychodzi m³ody
cz³owiek. Je¿eli dziecko wy-
chodzi z domu, w którym jest
wspierane, który dba o po-
czucie w³asnej wartoœci i nikt
mu go jej nie obni¿a, to zde-
cydowanie lepiej poradzi so-
bie z hejtem, a przede
wszystkim samo nie bêdzie
hejtowa³o. Oczywiœcie s¹
wyj¹tki. Mo¿e tak byæ, ¿e
ró¿ne sytuacje spowoduj¹,
¿e nawet mimo
wspieraj¹cych rodziców
dziecko nie bêdzie radzi³o
sobie z hejtem, ale to rzad-
koœæ.

- I wówczas zostaje
szko³a.

- W szkole treœci te realizuje
siê przede wszystkim na
jêzyku polskim, ale te¿ - w
zale¿noœci od wra¿liwoœci i
umiejêtnoœci nauczyciela -
na ka¿dym przedmiocie, bo
chodzi g³ównie o elastycz-
noœæ, aby reagowaæ na
bie¿¹co na ró¿ne trudne sy-
tuacje, aby byæ z m³odym
cz³owiekiem w jego rozter-
kach i dylematach.

- I to wystarcza? Nauczy-
ciele realizuj¹ na czas pod-
stawy programowe, one s¹
dla systemu wa¿niejsze...

- Ka¿da szko³a realizuje
program wychowawczo-profi-
laktyczny, zaprasza ró¿ne
osoby na spotkania, aby po-

kazaæ m³odym inn¹ perspek-
tywê, uczyæ wra¿liwoœci i od-
powiedzialnoœci za swoje
czyny i œwiadomoœci ich kon-
sekwencji. Nikt z nas nie ma
mo¿liwoœci, ¿eby zamkn¹æ
usta drugiej osobie. Ale
mo¿emy nie przyj¹æ takich
s³ów, nie uwierzyæ w to, co
mówi. To ja decydujê, czy
uwierzê w te s³owa, czy nie,
czy siê nimi przejmê, czy nie.
To jest bardzo trudne, szcze-
gólnie dla m³odego cz³owie-
ka. Ale do tego d¹¿ymy, aby
by³ on œwiadomy siebie, swo-
ich mocnych i s³abych stron,
potrafi³ radziæ sobie z emo-
cjami, by³ asertywny. To jest
dojrza³oœæ. Dlatego potrzeba
nam m¹drych doros³ych, któ-
rzy nie bêd¹ krytykowaæ i
oceniaæ, tylko wspieraæ. Jak
m³ody cz³owiek przyjdzie do
domu i powie, co siê wyda-
rzy³o i us³yszy: „Nie przejmuj
siê, miej to gdzieœ” to nie jest
to wsparciem, bo w tym mo-
mencie raczej bagatelizuje-
my jego emocje. On z jakie-
goœ powodu siê tym przej¹³.
Gdyby siê nie przej¹³, to do
swoich rodziców by nie przy-
szed³, wiêc wys³uchajmy i po-
wiedzmy na przyk³ad: ,,Ro-
zumiem, ¿e to trudne. Co
mo¿esz z tym zrobiæ, jak
mogê ci pomóc?” Niech
m³ody cz³owiek pomyœli, co
chce z tym zrobiæ, czy chce
pomocy, czy tylko tego, aby
ktoœ go wys³ucha³ i zrozu-
mia³. M³odzi ludzie maj¹ tak
niesamowit¹ wyobraŸniê, ¿e
znajd¹ rozwi¹zanie, tylko
trzeba pozwoliæ im dzia³aæ i
nie krytykowaæ ani nie prze-
szkadzaæ.

- Czy szko³a mo¿e zrobiæ
coœ jeszcze?

- Mamy jeszcze procedury
ochrony ma³oletnich, które
zak³adaj¹ obowi¹zkow¹
reakcjê w przypadku
zg³oszenia jakiegokolwiek
nadu¿ycia wobec ucznia
przez innego ucznia, rodzica

czy nauczyciela. Tak wiêc to
siê dzieje.

- Jak z przemoc¹ w klasie
czy szkole mo¿e poradziæ
sobie uczeñ?

- W szkole przede wszyst-
kim powinien wiedzieæ i
uwierzyæ, ¿e naprawdê nie
jest sam. Ma kolegów, ko-
le¿anki, ma te¿ nauczycieli,
pedagoga, psychologa i dy-
rekcjê. Dobrze, je¿eli poza
wiedz¹ przedmiotow¹ uczy
siê radziæ sobie z emocjami,
ze stresem, z trudnoœciami
czy z pora¿k¹. Bo to jest
prawdziwe ¿ycie. Oczywi-
œcie, ¿e nauka jest wa¿na,
oceny s¹ wa¿ne, zdawanie z
klasy do klasy jest wa¿ne,
zdobywanie kolejnych
szczebli edukacji równie¿
jest wa¿ne. Ale tak naprawdê
czego m³ody cz³owiek ma siê
nauczyæ?

- Tego, czego szko³a aku-
rat nie uczy prawie wcale...
A¿ siê prosi, ¿eby w
ca³oœci wkleiæ w tym miej-
scu tekst ,,Doros³ych dzie-
ci” - ,,Nauczyli regu³ek i
dat..., tylko wci¹¿ nie wie-
my, jak ¿yæ.”

- Za m³odu mamy siê nau-
czyæ, aby poradziæ sobie w
¿yciu, radziæ sobie z emocja-
mi, problemami, stresem,
prac¹ w grupie, mamy nabyæ
umiejêtnoœci komunikacji,
nawi¹zywania znajomoœci,
radzenia sobie z pora¿kami i
samodzielnoœci. Od tego s¹
wspieraj¹cy koledzy,
kole¿anki, przyjaciele, jak
równie¿ m¹dry doros³y, któ-
rego uczeñ powinien wybraæ
sam. Oczywiœcie s¹ w szkole
specjalnie zatrudnione osoby
do wspierania m³odego
cz³owieka, do których mo¿e
przyjœæ - to jest psycholog i
pedagog oraz oczywiœcie
ka¿dy nauczyciel, ale zosta-
wi³abym m³odym decyzjê, do
kogo pójd¹, bo to musi byæ
osoba, której oni zaufaj¹. Nie
z ka¿dym siê porozmawia.

Nie z ka¿dym m³odzi na-
wi¹¿¹ relacjê i to wcale Ÿle
nie œwiadczy ani o specjali-
œcie, ani o m³odym cz³owie-
ku. Po prostu z jakiegoœ po-
wodu z tymi osobami jest
nam dobrze, a z tymi nieko-
niecznie. Wybierajmy wiêc
zawsze te osoby, z którymi
dobrze siê czujemy.

- Najwa¿niejsze, ¿eby taki
,,przeœladowany” uczeñ o
problemie w ogóle powie-
dzia³?

- Tak, na pocz¹tku nie ma
znaczenia, kogo wybierze
uczeñ, wa¿ne ¿eby zg³osi³
problem. Gdy sytuacja
bêdzie za trudna dla nauczy-
ciela, skieruje go do specja-
listy b¹dŸ sam siê z nim
skonsultuje w sprawie
ucznia. I jeszcze jedno
wa¿ne - aby m³ody cz³owiek
wiedzia³, ¿e fakt, i¿ jest hejto-
wany, w ogóle nie œwiadczy o
nim Ÿle. To jest informacja,
¿e hejter ma jakiœ problem i
szuka kogoœ, komu mo¿e
umniejszyæ, ¿eby poczuæ siê
lepiej. Uwierzmy w to, bo to
jest prawda. Hejter mimo bó-
lu, jaki zadaje swoimi s³owa-
mi, jest nieszczêœliwym
cz³owiekiem, który nie radzi
sobie z emocjami. Ten, kto
jest zdrowy, ma fajne, zdro-
we relacje, jest mu ze sob¹
dobrze, nie bêdzie robi³ dru-
giemu cz³owiekowi krzywdy.
Bo po co? Tak wiêc m³ody
cz³owiek powinien zawsze
zawalczyæ o siebie. Je¿eli ma
jakikolwiek problem, nie po-
winien z nim byæ sam, trzeba
o tym komuœ powiedzieæ i po-
szukaæ rozwi¹zania.

- Z ka¿dym rokiem rosn¹
niestety statystyki zdiag-
nozowanych depresji oraz
samobójstw wœród dzieci i
m³odzie¿y. Jedn¹ z
g³ównych przyczyn jest
hejt i mobbing w szkole.
Dzieciaki naprawdê myœl¹,
¿e s¹ na straconej pozy-
cji...

- Rzeczywiœcie, odnotowu-
jemy coraz wiêcej zg³oszeñ
prób samobójczych. Bardzo
czêsto m³ody cz³owiek nie
zdaje sobie sprawy, ¿e jego
destrukcyjne zachowanie jest
zagro¿eniem dla jego ¿ycia.
A tak naprawdê bardzo
czêsto po prostu wo³a o po-
moc. Zwraca na siebie
uwagê i to wcale nie chodzi o
atencjê, tylko o to, ¿e jest
sam, czuje siê samotny, nie
radzi sobie z czymœ i wo³a,
aby mu pomóc. Fakt, ¿e gubi
sens ¿ycia czy prze¿ywa bar-
dzo trudn¹ sytuacjê, na
przyk³ad zerwanie z dziew-
czyn¹, ch³opakiem, rozwód
rodziców, powa¿n¹ chorobê
w rodzinie czy œmieræ bliskiej
osoby, nie oznacza bezpo-
œrednio chêci zabicia siê, ale
czêsto jest zagro¿eniem dla
¿ycia. Nie mo¿e on siê odna-
leŸæ, bo ma tak du¿o sytuacji
trudnych i ich kumulacjê, ¿e
po prostu w tym wszystkim
jakby gubi sens. Trzeba po-
móc mu go znaleŸæ, bo sam
ju¿ nie potrafi. Bardzo czêsto
ból, który czuje, jest wrêcz
nie do zniesienia. Ma siê
wówczas ochotê przestaæ
choæ na chwilê czuæ, st¹d ty-
le ró¿norodnych prób roz-
wi¹zañ, nierzadko na granicy
¿ycia.

- Psychiatrzy tak¿e zgod-
nie twierdz¹, ¿e m³odzi lu-
dzie tak naprawdê nie chc¹
znikn¹æ, ale wo³aj¹ o po-
moc.

- I czêsto prosz¹ o pomoc
tak jak umiej¹, ale nie za-
wsze jest to celowane. Wte-
dy warto udaæ siê do specja-
listy - je¿eli jeden doros³y
dziœ ci nie pomóg³, nie tra-
fi³eœ, to szukaj innego, nie
wszyscy s¹ tacy sami. Trze-
ba w to uwierzyæ. Ka¿dy z
nas znajdzie drugiego
cz³owieka odpowiedniego dla
siebie, je¿eli tylko siê trochê
postara, poszuka. Oczywi-
œcie mo¿emy nie mieæ odwa-
gi, ¿eby podejœæ do cz³owie-
ka i powiedzieæ: ,,Muszê po-
gadaæ, nie dajê ju¿ rady.” To
jest chyba najwa¿niejsze -
rozmowa, komunikacja. Trze-
ba to z siebie wyrzuciæ i tego
siê po prostu nauczyæ.

- Kobiety maj¹ to niejako
w genach. Gorzej jest z
mê¿czyznami - wygadanie
siê traktuj¹ jako pora¿kê,
mieli byæ doskonali, a coœ
im w ¿yciu nie wysz³o. I
milcz¹. A nieprzepracowa-
ne emocje narastaj¹ i ma-
my efekt kuli œnie¿nej. 

- Jak spojrzymy na statysty-
ki zawa³ów ludzi doros³ych,
to zdecydowan¹ wiêkszoœæ
stanowi¹ mê¿czyŸni, bo oni
mniej rozmawiaj¹. I tu wcale
nie chodzi o biadolenie czy
u¿alanie siê nad sob¹. Abso-
lutnie nie. Tu chodzi o nor-
maln¹ rozmowê z drugim

cz³owiekiem, o podzielenie
siê tym, co mi w duszy gra.

- Wróæmy do m³odzie¿y.
Je¿eli zawiod³a rodzina i
szko³a, gdzie ma szukaæ
pomocy w ciê¿kich chwi-
lach?

- S¹ telefony zaufania. Na-
prawdê, szko³y s¹ oklejone
tymi telefonami. Rzeczywi-
œcie m³odzi ludzie z tego ko-
rzystaj¹ i to jest fantastyczne.
Myœlê, ¿e wiedza na ten te-
mat u nich jest coraz wiêk-
sza. Ja w ogóle wierzê w
m³odego cz³owieka, w m³o-
dzie¿, uwa¿am, ¿e m³ode po-
kolenie to s¹ fantastyczni lu-
dzie. Bo to, co ze sob¹
wnosz¹, nawet je¿eli maj¹
trudnoœci, nawet je¿eli mówi¹
o trudnych sprawach, to mó-
wi¹ to tak piêknie i czule, i
wra¿liwie, i to wcale nie
œwiadczy o ich s³aboœci, tyl-
ko o sile. Bo skoro potrafisz
mówiæ o tym, co ciê boli, to
znaczy, ¿e jesteœ mocny. Bo
ty siê nie wstydzisz, po pro-
stu stwierdzasz fakt. Naj-
wa¿niejsze, aby umieæ na-
zwaæ to, co siê czuje, to
klucz do sukcesu, do uwol-
nienia i poczucia ulgi. Nie
bójmy siê tego. Uwierzmy w
siebie. Tak naprawdê co nas
w ¿yciu ogranicza? Strach
przed pora¿k¹, a przecie¿
tylko na pora¿kach siê uczy-
my.

- I tkwimy w czymœ, co
nam nie s³u¿y.

- A na koñcu zawsze ¿a³uje-
my nie tego, co siê wyda-
rzy³o, ¿e siê w ogóle wyda-
rzy³o, tylko tego, ¿e nie spró-
bowaliœmy, nie podjêliœmy
ryzyka.

- Podsumowuj¹c - m³ody
cz³owiek w kryzysie nigdy
nie zostaje sam?

- Jest dom, kolega, nauczy-
ciel, psycholog szkolny, tele-
fony zaufania, a gdy to oka¿e
siê za ma³o, mamy wiele in-
stytucji wspieraj¹cych. To nie
tylko szko³a czy gabinety pry-
watne - myœlê tu o pomocy
specjalistycznej w zakresie
zdrowia psychicznego, po-
radnie dla dzieci i m³odzie¿y
w ramach NFZ. Kto szuka,
ten znajdzie, szukajmy wiêc
owocnie i nie poddawajmy
siê nigdy.

- Dziêkujê za rozmowê.

Jeżeli potrafisz o tym mówić, to jesteś mocny
Z Katarzyn¹ Buchl¹, psychologiem, rozmawia Maja Szanter

- Rzeczywiście, odnotowujemy coraz więcej zgłoszeń prób samobójczych - martwi się
Katarzyna Buchla
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116 111 - ca³odobowy telefon
zaufania dla dzieci i m³odzie¿y
Fundacji ,,Dajemy dzieciom si³ê”
800 100 100 - telefon dla rodziców i
nauczycieli Fundacji ,,Dajemy
dzieciom si³ê”
800 12 12 12 - dzieciêcy telefon
zaufania Rzecznika Praw Dziecka
800 120 002 - telefon dla osób
doœwiadczaj¹cych przemocy w
rodzinie

Gdzie dzwoniæ w sytuacji 
trudnej dla dzieci 

i m³odzie¿y:
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- Min¹³ kolejny rok dzia³al-
noœci PTTK Ziemi Gorzow-
skiej. Jaki on by³ dla was?

- Jak zawsze trudny, bo ja-
ko organizacja, która utrzy-
muje siê ze sk³adek swoich
cz³onków i z tego, co wypra-
cuje, musi wykonywaæ moc-
no obci¹¿aj¹ce i absorbuj¹ce
dzia³ania.

- Czyli?
- Zawsze ogromnym pro-

blemem jest to, ¿e bardzo
wiele wysi³ku musimy poœwiê-
ciæ na sprawy zwi¹zane ze
sprawozdawczoœci¹, z ja-
kimœ takim prowadzeniem
rzeczy, które nie maj¹ nic
wspólnego z turystyk¹, a po-
ch³aniaj¹ nasz czas i ener-
giê. Ale generalnie poza tym,
jeœli chodzi o turystykê, to jak
najbardziej nam siê wiele
rzeczy bardzo powiod³o. Bar-
dzo siê cieszymy przede
wszystkim z tego, ¿e nasz
kwazar turystyczny, skiero-
wany do dzieci i m³odzie¿y,
nabiera ogromnego rozpêdu,
coraz wiêcej szkó³ siê w to
anga¿uje, coraz wiêcej jest z
tego radoœci dla nas, bo dzie-
ciaki, które tutaj urodzi³y siê,
mieszkaj¹ zaczynaj¹ pozna-
waæ swój œwiat.

- Co masz na myœli?
- Okaza³o siê, ¿e dzieci zu-

pe³nie nie znaj¹ œwiata wokó³
nich. Dziêki nam sta³y siê
znakomitymi ambasadorami
tej turystyki regionalnej w
swoich rodzinach.

- Co dla nich robicie?
- Przede wszystkim wy-

cieczki. To jest w³aœnie kwa-
zar, który polega na tym, ¿e
jedna wycieczka odbywa siê
tutaj w Gorzowie, czy w re-
gionie, zarówno na terenie
powiatu gorzowskiego, jak
te¿ strzelecko-drezdeneckie-
go. Dzieciaki poznaj¹ archi-

tekturê, historiê regionu, le-
gendy, jak i wszystko, co
mog³oby je zainteresowaæ.
Staramy siê to robiæ w taki
sposób, ¿eby one chcia³y
s³uchaæ.

- Poza dzia³aniem dla
dzieci, widaæ, ¿e rozszerzy-
liœcie swoj¹ dzia³alnoœæ na
wyjazdy zagraniczne.

- My to robimy od zawsze.
Kiedyœ to siê odbywa³o
troszkê w innym wydaniu,
bo jeŸdziliœmy autokarami,
teraz zwykle latamy samo-
lotami. Kiedyœ braliœmy
grupê trzydziestu, czasami
nawet do piêædziesiêciu
osób z naszego towarzy-
stwa i z s¹siednich od-
dzia³ów PTTK w Polsce.
No, a teraz przechodzimy
na ma³e grupy, takie bardzo
mobilne, kilkunastoosobo-

we. Dziêki temu jest specy-
ficzna atmosfera, zaprzyjaŸ-
nienia, zawierania przyjaŸni
opartej na wspólnej pasji. I
wówczas rzeczywiœcie nie
ma ¿adnego znaczenia, czy
to jest zagranica, czy
Gniezno, czy jakiekolwiek
inne miejsce. Znaczenie ma
to, ¿e to jest grupa, która
chce odkrywaæ turystykê w
ka¿dym zak¹tku, nie tylko
Polski.

- Jak to w praktyce
dzia³a?

- Gdzieœ sobie jedziemy
niewielk¹ kameraln¹ grup¹,
oœmio-dziesiêcioosobow¹ i
chodzimy po górach od
schroniska do schroniska. To
te¿ jest fascynuj¹ca przygo-
da i w tym kierunku idziemy.

- Zauwa¿y³am, ¿e jeŸdzi-
cie bardzo du¿o w polskie

góry. Czy¿by walka o Ko-
ronê Gór Polski?

- Oczywiœcie, wiele osób
zdobywa tê koronê. Jeden z
naszych kolegów, Wojtek,
zdoby³ j¹ w ubieg³ym roku.
Nie ma w tym nic
niezwyk³ego, bo to jest bar-
dzo popularna, ¿e tak po-
wiem, namiêtnoœæ wrêcz.
Dlaczego? Korona Gór Pol-
ski ma taki podstawowy wa-
lor, ¿e jeŸdzi siê w te same
góry, bo akurat one siê zapa-
miêta³y najlepiej, ale jeŸdzi
siê tak¿e w kolejne masywy
górskie, jest ich dwadzieœcia
osiem w Polsce i poznaje siê
kolejne góry, a¿ w³aœnie do
zdobycia tej korony. To jest
potwierdzenie i satysfakcja
ogromna dla zdobywaj¹ce-
go, bo rzeczywiœcie mo¿e o
sobie powiedzieæ, ¿e zna gó-

ry polskie, nie tylko Karkono-
sze, nie tylko Tatry, czy
Bieszczady, te najbardziej
popularne, ale te¿ te mniej
znane góry. A one s¹ rów-
nie¿ ciekawe i z ogromnym
walorem w postaci czegoœ,
co jest chyba teraz najbar-
dziej wa¿nym elementem w
naszym ¿yciu codziennym -
œwiêtym spokojem. Idziemy
w górach, idziemy i czasami
spotykamy trzy-cztery osoby
na szlaku i to jest te¿, no w
dzisiejszych czasach, towar
deficytowy.

- Ale przecie¿ wy tak¿e
zdobywacie koronê Gorzo-
wa, czyli okoliczne wzgó-
rza.

- Fakt, robi³em to ju¿ w
ubieg³ym roku. W tym roku
troszeczkê zrobiê przerwê,
bo mam nadziejê, ¿e bêdê
móg³ ten czas spo¿ytkowaæ
na coœ jeszcze bardziej
po¿ytecznego, mianowicie
na to, ¿eby ka¿dy, kto bêdzie
chcia³ poznaæ Gorzów, nie
tylko te wzgórza gorzowskie i
inne ciekawe miejsca, bêdzie
móg³ to zrobiæ indywidualnie.

- Napiszesz ksi¹¿kê?
- Tak, chcê wreszcie si¹œæ i

w spokoju, najlepiej jak po-
trafiê, zrobiæ taki spacerow-
nik po Gorzowie, gdzie za-
proponujê, powiedzmy, sie-
dem tras do wêdrowania po
naszym mieœcie. Ka¿da po
dwie-trzy godziny, gdzie
ka¿dy bêdzie móg³ dyktowaæ,
kiedy sobie zrobi przerwê po
prostu na to, ¿eby d³u¿ej po-
siedzieæ, a nie, ¿e z grup¹
idzie i coœ tam Zbyszek opo-
wiada i lecimy dalej. Chcê
postawiæ na indywidualne
podejœcie, jeœli ktoœ ju¿ w tej
chwili troszeczkê zaprzyjaŸni³
siê z miastem, w którym ¿yje,
to on bardzo czêsto chêtnie

sam poprowadzi innych, któ-
rzy go odwiedz¹, którzy po
prostu tego miasta jeszcze
nie znaj¹ i na to liczê, ¿e taki
spacerownik siê wtedy bar-
dzo, bardzo przyda. Zreszt¹,
coraz wiêcej turystów przy-
je¿d¿a do Gorzowa. Gorzów
staje siê coraz bardziej zna-
nym miejscem turystycznym,
dlatego ¿e ma wiele rzeczy
do zaoferowania.

- Zatem wymieñ trzy naj-
wa¿niejsze rzeczy, jakie
Gorzów mo¿e zaoferowaæ.

- Zawsze mówiê, ¿e jest
tych rzeczy wiêcej, ale has³o
- miasto parków i ogrodów
ci¹gle jest aktualne. Turyœci
zauwa¿aj¹, ¿e to jest miasto,
w którym park posiada
osiedla i miasto, a nie od-
wrotnie. Gdziekolwiek siê
idzie, w którymkolwiek kie-
runku, to zawsze po dziesiêciu,
piêtnastu minutach dochodzi
siê do jakiegoœ parku, a to
wbrew pozorom nie jest tak
powszechne gdzie indziej.
Druga rzecz - to niepompa-
tyczne pomniki. Mamy po-
mniki wyj¹tkowe, bo ¿u¿low-
ców, przewoŸnika przez
Wartê, czy te¿ choæby Szy-
mona. To s¹ rzeczywiœcie
wyj¹tkowe rzeczy, budz¹ce
czasami uœmiech. I trzecia
rzecz, któr¹ bym tutaj na
pewno chcia³ rozpromowaæ,
to w³aœnie wzgórza gorzow-
skie. Ostatnio policzyliœmy,
¿e aby zaliczyæ te siedem, w
sumie osiem, wzgórz wyod-
rêbnionych w naszym mie-
œcie, trzeba przejœæ ponad
dziesiêæ kilometrów. I gene-
ralnie wymaga to sporego
wysi³ku. To suma podejœæ tak
samo znaczna, jak podejœcie
z Karpacza od Wanga do
schroniska Samotnia.

- Dziêkujê za rozmowê.

Gorzowskie wzgórza, czyli 
z Karpacza do Samotni
Ze Zbigniewem Rudziñskim, prezesem PTTK Ziemi Gorzowskiej, rozmawia Renata Ochwat

- Gorzów staje się coraz bardziej znanym miejscem turystycznym - uważa Zbigniew Rudziński
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Kwas fitynowy (heksafos-
foran inozytolu IP6) zawiera
szeœæ grup fosforowych oraz
jego pochodne, które zawie-
raj¹ od 3 do 5 grup (IP3, IP4,
IP5). Kwas ten wystêpuje
naturalnie jako forma maga-
zynowania fosforu w:

gruboziarnistych produk-
tach zbo¿owych 0,06-8,7%
(kasza gryczana/jêczmien-
na/jaglana/bulgur, ry¿ br¹zo-
wy, pieczywo razowe/gra-
ham, makarony pe³noziarnis-
te, otrêby pszenne, zarodki
pszenne, kukurydza, p³atki
owsiane/jêczmienne/grycza-
ne/¿ytnie), nasionach ro-
œlin str¹czkowych (socze-
wica, fasola, soja, groch)
0,2-2,9%,

gryce, orzechach (brazy-
lijskie, laskowe, w³oskie, ara-
chidowe, nerkowca) 0,1-
9,4% i nasionach (s³onecz-
nika, sezamu, maku, lnu
oleistego),  pestkach dyni
1,2-5,4%, kakao, koncen-
tratach sojowych. 

Prawie 70% ca³kowitego
fosforu wystêpuj¹cego w
ziarnach zbó¿ jest w postaci
kwasu fitynowego (IP6). Je-
go roz³o¿enie w ziarnach nie
jest równomierne, gdy¿ jest
on zlokalizowany g³ównie w
warstwie aleuronowej (ze-
wnêtrznej). Wyj¹tek stanowi
kukurydza, w której kwas fi-
tynowy w 95% wystêpuje w
zarodku ziarna. 

Kwas fitynowy oraz jego
izomery znajduj¹ce siê w
produktach spo¿ywczych
np.: w chlebie pieczonym
na dro¿d¿ach, tworz¹ nie-
rozpuszczalne po³¹czenia
ze sk³adnikami mineralnymi
wystêpuj¹cymi w m¹ce, taki-
mi jak: Fe, Zn, Ca, Na, P, Mg
i Mn tworz¹c sole tzw. fity-
niany. M¹ki z wysokiego
przemia³u, pe³noziarniste
pieczywo oraz grube kasze
zawieraj¹ wiêcej tych
zwi¹zków antyod¿ywczych
ni¿ m¹ki z niskiego prze-
mia³u, drobne kasze i jasne
pieczywo, jednak te charak-
teryzuj¹ siê wy¿szym inde-
ksem i ³adunkiem glikemicz-
nym (podnosz¹cym stê¿enie
glukozy we krwi). Szczegól-
nie du¿o antyod¿ywczych
fitynianów wystêpuje w
otrêbach. 

Tabela 1. Zawartoœæ kwasu
fitynowego w ¿ywnoœci po-
chodzenia roœlinnego
(mg/100g).
Nazwa produktu Zawartoœæ:
Bataty 310
Bób 523
Ciecierzyca 280-1160
Fasola czerwona 1990
Fasola 600
Fasola szparagowa 610-2380

Groszek 220-1220
Jêczmieñ 220-290
Kukurydza 210
M¹ka jêczmienna 632
M¹ka owsiana 
i ry¿owa 744
M¹czka s³onecznikowa 

390-430
M¹ka ¿ytnia 452
Migda³y 350-942
Otrêby pszenne 720-920
Otrêby gryczane 350-380
Otrêby owsiane 2000-2150
Otrêby ry¿owe 580
Orzechy nerkowca 190-498
Orzechy w³oskie 200-669
Orzechy ziemne 170-447
Owies 560-870
Proso 180-1670
Pszenica 220-290
Ry¿ 500
Sezam (nasiona) 1440-5360
Siemiê lniane 2150-3690
Soczewica 270-1510
Soja 1000-2220
Sorgo 570-3350
¯yto 250

Monotonne i d³ugotrwa³e
spo¿ywanie produktów bo-
gatych w kwas fitynowy
mo¿e doprowadziæ do nie-
doborów w organizmie ¿ela-
za, wapnia, cynku, magne-
zu, manganu i byæ przy-
czyn¹ anemii,
demineralizacji, krzywicy,
osteoporozy, zaburzeñ mi-
neralizacji szkliwa uzêbie-
nia, os³abienia odpornoœci
organizmu, problemów z
cer¹, niedoczynnoœci tar-
czycy czy te¿ zaburzeñ
hormonalnych. Przyczyn¹
tego jest fakt, ¿e w przewo-
dzie pokarmowym cz³owieka
brakuje enzymu fitazy, któ-
ra rozk³ada fityniany. Wy-
stêpowanie w posi³ku ju¿ 2
mg kwasu fitynowego ogra-
nicza wch³anianie sk³adni-
ków mineralnych. Obecnoœæ

kwasu fitynowego w posi³ku
w iloœci 5-10 mg ogranicza
przyswajalnoœæ ¿elaza na-
wet o 50%. Na niedobory
ww. sk³adników mineralnych
nara¿one s¹ przede wszyst-
kim dzieci, kobiety ciê¿ar-
ne, osoby starsze lub z
chorobami autoimmunolo-
gicznymi. 

Kwasy fitynowe oddzia³uj¹
tak¿e z bia³kami obni¿aj¹c
tym samym ich rozpuszczal-
noœæ i biodostêpnoœæ. Po-
nadto kwasy te tworz¹ tak¿e
po³¹czenia jonowe z enzy-
mami trawiennymi w sk³ad-
zie których np.: znajduje siê
cynk i przez ten fakt mog¹
ograniczaæ ich funkcje fizjo-
logiczne. Ju¿ w latach 80-
tych wykazano, ¿e kwas fity-
nowy wyodrêbniony z owsa
ma zdolnoœæ hamowania ak-
tywnoœci enzymów przewo-
du pokarmowego takich jak:
pepsyny, trypsyny, ?- amyla-
zy i ß-glukozydazy,
wp³ywaj¹c na utrudnienia
trawienia i zmniejszenia
biodostêpnoœci bia³ek,
t³uszczów (tworz¹ siê lipofi-
tyny) oraz skrobi. Utrudnie-
nie trawienia bia³ek mo¿e
spowodowaæ niedobory ami-
nokwasów egzogennych,
których organizm sam nie
wytwarza i nale¿y je dostar-
czyæ z diet¹ (co jest szcze-
gólnie wa¿ne u
rozwijaj¹cych siê dzieci i
m³odzie¿y), czy te¿ jako nie-
strawione nasiliæ procesy
gnilne w jelicie grubym. 

Z punktu widzenia konsu-
menta istotne znaczenie
maj¹ procesy technolo-
giczne modyfikuj¹ce sto-
pieñ wi¹zania sk³adników
mineralnych przez kwasy fi-

tynowe. Jednak znaczne ob-
ni¿enie zawartoœci kwasów
fitynowych w produktach
znajduj¹cych siê w diecie,
mo¿e byæ przyczyn¹ jedno-
czeœnie obni¿onej poda¿y
znajduj¹cych siê w ziarnach
zbó¿ bia³ek, lipidów, witamin
z grupy B, witaminy E oraz
substancji mineralnych (Mg,
Ca, Zn). Dlatego w piekar-
nictwie dobrym technolo-
gicznym rozwi¹zaniem jest
wykorzystanie zbó¿ o ob-
ni¿onej zawartoœci fitynia-
nów lub wytwarzanie pieczy-
wa i ciast na zakwasie,
gdy¿ bakterie fermentacji
mlekowej s¹ Ÿród³em enzy-
mu fitazy, która katalizuje
uwalnianie fosforanów z fity-
nianów, hydrolizuje komple-
ksy utworzone przez fitynia-
ny i jony metali. Wykazano,
¿e po 8 godzinach fermenta-
cji zakwasu w temperaturze
37°C redukcja zawartoœci
kwasu fitynowego wynosi³a
65% w zwyk³ym cieœcie, a
a¿ 97% w cieœcie na zakwa-
sie. Trwaj¹ badania nad
wzbogacaniem ¿ywnoœci za-
wieraj¹cej fityniany w enzym
fitazê np. chleb, mleko sojo-
we, produkty na bazie m¹ki
ry¿owej/pszennej/kukury-
dzianej/owsianej/z sorgo, co
powoduje zwiêkszenie bio-
dostêpnoœci ¿elaza niehe-
mowego. Stosowane meto-
dy przetwarzania ¿ywnoœci
(s³odowanie, przetwarzanie
hydrotermalne, fermentacja)
pozwalaj¹ na obni¿enie za-
wartoœci fitynianów w pro-
duktach. 

W gospodarstwie domo-
wym zastosowanie tech-
nik kulinarnych takich jak:
moczenie (12 godzin) p³at-
ków, mielenie ziaren, obrób-

ka termiczna, kie³kowanie
nasion i ich fermentacja z
udzia³em bakterii kwasu
mlekowego, przed
spo¿yciem produktów
bêd¹cych Ÿród³em kwasu fi-
tynowego, mo¿e zmniejszyæ
jego negatywne dzia³anie w
organizmie. Zastosowanie
np. moczenia nasion roœlin
str¹czkowych mo¿e wp³yn¹æ
na obni¿enie zawartoœci
kwasu fitynowego od 4-37%.
Wykazano, ¿e kie³kowanie
w temperaturze 30-37oC
przez 48-72 godziny
wp³ynê³o na obni¿enie za-
wartoœci kwasu fitynowego z
533 do 380 mg/100 g w na-
sionach pszenicy oraz z 635
do 482 mg /100 g w fasoli
z³otej (mung bean). Po 5
dniach kie³kowania ciecie-
rzyca straci³a 40% pierwo-
tnej zawartoœci kwasu, nato-
miast soczewica 50%. W in-
nych badaniach wykazano,
¿e pra¿enie surowej soi
zmniejsza³o zawartoœæ fity-
nianów od 1,6 do 0,25 mg,
natomiast piêciodniowa fer-
mentacja z wykorzystaniem
bakterii Lactobacillus planta-
rum obni¿y³a ich zawartoœæ
z 1,16 do 0,04 mg /g.
Pra¿enie pszenicy, jêczmie-
nia lub fasoli mung redukuje
kwas fitynowy o oko³o 40%,
ale zasadnym jest nastêpnie
moczenie tych ziaren z do-
datkiem enzymu fitazy, która
zosta³a zniszczona pod
wp³ywem temperatury w
trakcie pra¿enia. Równie¿
wykazano, ¿e naœwietlanie
(0.5, 1.0, 2.5, 5.0 and 10
kGy) wp³ywa na obni¿enie
zawartoœci fitynianów w fa-
soli. Wykazano te¿ wiêkszy
wp³yw kie³kowania na
zmniejszenie zawartoœci
kwasu fitynowego w ciecie-
rzycy (Cicer arietinum L.) ni¿
obróbki termicznej takiej jak:
gotowanie, autoklawowanie i
gotowanie w kuchence mi-
krofalowej. 

Kwas fitynowy ma te¿ po-
zytywne dzia³anie na orga-
nizm, dziêki w³aœciwoœciom
chelatuj¹cym jony metali
ogranicza on wch³anianie z
przewodu pokarmowego
metali ciê¿kich, takich jak
rtêæ, aluminium, kadm, ar-
sen, o³ów, nikiel, które ku-
muluj¹c siê w organizmie
mog¹ powodowaæ wiele za-
burzeñ. Wykazano te¿, ¿e
kwas fitynowy dziêki nasile-
niu aktywnoœæ komórek
uk³adu odpornoœciowego
(NK natural killer), naprawie
DNA i apoptozie (zaprogra-
mowanej œmierci komórek)
hamuje wzrost komórek no-
wotworowych jelita grubego,
prze³yku, w¹troby oraz

trzustki. Jako przeciwutle-
niacz (antyoksydant) neutra-
lizuje wolne rodniki i zmniej-
sza ryzyko rozwoju nowo-
tworu piersi i prostaty,
obni¿a stê¿enie we krwi
cholesterolu LDL i jego for-
my utlenionej oxLDL, co za-
pobiega tworzeniu blaszki
mia¿d¿ycowej. OpóŸniaj¹c
proces trawienia wêglowo-
danów, obni¿aj¹c glikemiê
poposi³kow¹ kwas fitynowy
daje d³u¿sze uczucie sytoœci
i wykazuje dzia³anie prze-
ciwcukrzycowe. Ponadto
kwas ten zapobiegaj¹c krys-
talizacji soli wapnia w
p³ynach komórkowych
zmniejsza ryzyko rozwoju
kamicy nerkowej.

Bior¹c pod uwagê fakt pro-
pagowania, w ramach profi-
laktyki chorób cywilizacyj-
nych, diet opartych w du¿ej
mierze na produktach po-
chodzenia roœlinnego (np.:
œródziemnomorska, DASH)
lub jako diet alternatywnych
wy³¹cznie z tymi produktami
(weganizm) warto
uwzglêdniæ w nich obecnoœæ
i dzia³anie kwasu fitynowego
oraz doposa¿yæ dietê w
sk³adniki mineralne, aby nie
doprowadziæ do ich niedobo-
rów w organizmie. Typowa
urozmaicona wszystkimi
grupami produktów spo¿yw-
czych dieta tradycyjna, tzw.
mieszana, zawiera mniej te-
go kwasu od 100 do 400
mg, w zale¿noœci od stanu
mikorbioty jelit, w porówna-
niu do diety typowo roœlinnej
zawieraj¹cej nawet 600-800
mg. Przygotowuj¹c posi³ki z
produktami zawieraj¹cymi
kwas fitynowy warto pami-
êtaæ o ich wczeœniejszym
moczeniu, o spo¿ywaniu
pieczywa na zakwasie (poza
osobami z refluksem
¿o³¹dkowo-prze³ykowym)
lub ³¹czeniu z witamin¹ C.
Dla przyk³adu spo¿ywaj¹c
miêso z kasz¹ gryczan¹
oraz warzywami
zawieraj¹cymi witaminê C
(surówki), mo¿na ograniczyæ
iloœæ fitynianów. 

Badania naukowe nad po-
zytywnymi dzia³aniami kwa-
su fitynowego, jako zwi¹zku
bioaktywnego, nadal trwaj¹ i
byæ mo¿e wkrótce okreœle-
nie jego jako „antyod¿yw-
czy” bêdzie nale¿a³o do
przesz³oœci. 

dr hab. in¿. ZUZANNA GOLUCH,
prof. UEW

KATEDRA TECHNOLOGII 
¯YWNOŒCI I ¯YWIENIA

WYDZIA³ IN¿YNIERII PRODUKCJI 
UNIWERSYTET EKONOMICZNY WE

WROC³AWIU 

Naturalne substancje antyodżywcze (cz. II)
Substancje antyod¿ywcze (antinutritional substances) to zwi¹zki wystêpuj¹ce w ¿ywnoœci, które ograniczaj¹ b¹dŸ uniemo¿liwiaj¹ wykorzystanie
sk³adników od¿ywczych lub wywieraj¹ce szkodliwy wp³yw na organizm ludzki. Przed miesi¹cem pisaliœmy o kwasie szczawiowym, dzisiaj bêdzie o
kwasie fitynowym.

Substancje antyodżywcze (antinutritional substances) to związki występujące w żywności,
które ograniczają bądź uniemożliwiają wykorzystanie składników odżywczych lub wywie-
rające szkodliwy wpływ na organizm ludzki. Przed miesiącem pisaliśmy o kwasie szczawio-
wym, dzisiaj będzie o kwasie fitynowym.
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Oczywiœcie! Udowodni¹ to
uczestnicy niezwyk³ego kon-
kursu Recykling Fashion
Show, który ju¿ wkrótce od-
bêdzie siê w naszym mie-
œcie. Tradycyjnie do konkur-
su zaprasza miejska spó³ka
INNEKO. 

Ekologiczna moda na
wybiegu

To nie jest zwyk³y pokaz
mody - to prawdziwa rewolu-
cja! W ramach konkursu
uczestnicy musz¹ stworzyæ
wyj¹tkowe stroje, wykorzys-
tuj¹c materia³y przeznaczo-
ne do recyklingu.  

- Plastikowe torby, kapsle,
stare firany, tektura czy na-
wet czêœci zepsutych para-
soli - to tylko niektóre z su-
rowców, które mog¹ otrzy-
maæ drugie ¿ycie - mówi
Monika Piaskowska, dyrek-
tor marketingu w INNEKO. 

Wielkim fina³em bêdzie wi-
dowiskowy pokaz, podczas
którego modele i modelki za-
prezentuj¹ ekologiczne krea-
cje na wybiegu. Ka¿dy strój
to historia - opowieœæ o krea-
tywnoœci, odpowiedzialnoœci
za œrodowisko i niezwyk³ej
wyobraŸni twórców.

Fina³ odbêdzie siê podczas
akcji Wymieñ Odpady na
Kulturalne Wypady, która od-

bêdzie siê w kwietniu. Wcze-
œniej, bo do 31 marca ka¿dy
chêtny musi zg³osiæ swój
udzia³u w konkursie poprzez
wys³anie formularza na ad-
res marketing@inneko.pl
Formularz oraz regulamin
znajduje siê na stronie inter-
netowej Organizatora -
https://inneko.pl/recykling-
fashion-show/

W konkursie mog¹ braæ
udzia³ praktycznie wszyscy,
którzy ukoñczyli 18 lat i maj¹
pe³n¹ zdolnoœæ do czynnoœci
prawnych. Prace mog¹ byæ te¿
zbiorowe, przygotowywane
przez organizacje spo³eczne.

Co trzeba zrobiæ, ¿eby po-
walczyæ o wygran¹ w kon-
kursie? Zaprojektowaæ a na-
stêpnie wykonaæ wybran¹
czêœæ garderoby lub ca³y
strój z tworzyw nadaj¹cych
siê do recyklingu. To jest je-
dyny praktycznie warunek.
Jak ju¿ bêdziemy mieli goto-
we nasze dzie³o nale¿y zro-
biæ zdjêcie i do 23 kwietnia
wys³aæ do Inneko na wspom-
niany wczeœniej adres mailo-
wy. 

Natomiast podczas eventu
„Wymieñ Odpady na Kultu-
ralne Wypady” odbêdzie siê
pokaz, w trakcie którego na-

st¹pi prezentacja wszystkich
kreacji i wybór najlepszych.
Najlepsze stroje zostan¹ na-
grodzone atrakcyjnymi na-
grodami o wartoœci od 800
do 2 tysiêcy z³otych. 

- Konkurs w poprzednich
edycjach cieszy³ siê sporym
zainteresowaniem. Uczestni-
cy wielokrotnie pokazywali,
¿e ich kreatywnoœæ nie zna
granic, a jury mia³o trudny
orzech do zgryzienia.
Wierzê, ¿e w tym roku te¿
tak bêdzie - dodaje dyrektor
Piaskowska. 

Recycling Fusion Show to
nie tylko konkurs - to rów-

nie¿ sposób na promocjê
miasta jako miejsca nowo-
czesnego, kreatywnego i
dbaj¹cego o ekologiê. Wy-
darzenie przyci¹ga mieszkañ-
ców i turystów, inspiruje do
zmiany nawyków oraz udo-
wadnia, ¿e recykling mo¿e

byæ nie tylko koniecznoœci¹,
ale i sztuk¹.

Zapraszamy wszystkich,
którzy chc¹ zobaczyæ, jak z
odpadów mo¿na stworzyæ
coœ niezwyk³ego! Do zoba-
czenia na wybiegu!

AG

Recykling Fashion Show: Moda 
z Odpadów - Kreatywność Bez Granic!
Czy œmieci mog¹ zamieniæ siê w dzie³o sztuki? Czy plastikowe butelki, stare gazety i zu¿yte tkaniny mog¹ staæ siê modowym hitem? 

Tak było przed rokiem…
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To miejsce, gdzie niepo-
trzebne rzeczy mog¹ zna-
leŸæ nowych w³aœcicieli. Z
pocz¹tkiem lutego zesz³ego
roku Zwi¹zek Celowy Gmin
MG-6 uruchomi³ do dyspozy-
cji mieszkañców siedem
Punktów Selektywnego
Zbierania Odpadów Komu-
nalnych, po jednym punkcie
w ka¿dej gminie cz³onkow-
skiej (Deszczno, Bogdaniec,
Lubiszyn, K³odawa i Santok)
oraz dwa punkty na terenie
Gorzowa. Pierwszy znajduje
siê przy ul. Ma³yszyñskiej 47,
drugi Fieldorfa-Nila 16. Oba

s¹ czynne przez piêæ dni w
tygodniu, natomiast gminne
dzia³aj¹ przez trzy dni w ty-
godniu. 

W 2024 roku z naszych
PSZOK-ów skorzysta³o
³¹cznie ponad 7.600 osób,
najliczniej w miesi¹cach
kwietniu oraz lipcu. Naj-
wiêksz¹ popularnoœci¹ cieszy³
siê punkt przy Ma³yszyñskiej,
który obs³u¿y³ ponad dwa ty-
si¹ce mieszkañców Zwi¹zku.

Mieszkañcy przez miniony
rok dostarczyli blisko 1.200
ton selektywnie zebranych
odpadów komunalnych, z

czego ponad 441 tony to od-
pady wielkogabarytowe, a
439 ton stanowi³y ³¹cznie od-
pady z frakcji odpadów bu-
dowlanych. Do PSZOK-ów
trafi³o tak¿e 120 ton odpa-
dów biodegradowalnych
oraz 57 ton opon samocho-
dów osobowych. Zebrano
równie¿ ponad 18 ton odpa-
dów niebezpiecznych, do
których zaliczamy farby, ole-
je, baterie i akumulatory,
œwietlówki oraz leki i odpady
medyczne powstaj¹ce w
gospodarstwach domowych
w wyniku przyjmowania pro-

duktów leczniczych w formie
iniekcji.

Do PSZOK-ów trafi³o po-
nad 7,5 tony zebranych se-
lektywnie odpadów odzie¿y
oraz odpadów tekstyliów.

W tym miejscu warto rów-
nie¿ przypomnieæ o urucho-
mionych od paŸdziernika
2024 roku w ,,Pszokowis-
kach’’, czyli dzia³aj¹cych w
ka¿dym Punkcie Selektyw-
nego Zbierania Odpadów
Komunalnych miejscach, do
których mieszkañcy mog¹
przynieœæ niepotrzebne, ale
nadal sprawne przedmioty,

by skorzystali z nich kolejni
u¿ytkownicy. Przez trzy mie-
si¹ce punkty te odwiedzi³o
blisko 300 mieszkañców,  a
ponad 500 przedmiotów zys-
ka³o drugie ¿ycie.

Przypominamy, i¿ PSZOK-i
bezp³atnie przyjmuj¹ od
mieszkañców Zwi¹zku selek-
tywnie zebrane odpady ko-
munalne wytworzone w ich
gospodarstwach domowych.
Mieszkañcy mog¹ dostar-
czaæ bez limitu takie odpady
jak tworzywa sztuczne, pa-
pier, szk³o, tekstylia i odzie¿,
zu¿yty sprzêt elektryczny i

elektroniczny, odpady nie-
bezpieczne i oleje, przetermi-
nowane leki i chemikalia oraz
zu¿yte baterie i akumulatory.
Dla czterech rodzajów odpa-
dów wprowadzono limit rocz-
ny dla nieruchomoœci - odpa-
dy wielkogabarytowe w iloœci
500 kg, odpady biodegrado-
walne w iloœci 600 kg, odpa-
dy budowlane i rozbiórkowe
w iloœci 600 kg. Zu¿yte opony
z pojazdów o masie ca³kowi-
tej do 3,5 tony przyjmowane
s¹ w iloœci osiem sztuk na
rok od nieruchomoœci.

ZCG

Daj przedmiotom drugie życie! 
Masz meble, ksi¹¿ki lub zabawki, których ju¿ nie potrzebujesz? Zamiast wyrzucaæ, oddaj je do Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych (PSZOK)! 

r  e  k  l  a  m  a
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Wolne niedziele bez handlu
im przeszkadzaj¹, chc¹ nas
zaprzêgn¹æ do pracy, a sa-
mi… Sami wyjad¹ na week-
end nad morze, w góry czy
za granicê. Nam ka¿¹ praco-
waæ i robiæ zakupy w nie-
dzielê, bo obawiaj¹ siê, ¿e
zmniejszy im siê odrobinê
strumieñ pieniêdzy z nie-
dzielnych utargów. Martwi¹
siê, ¿e trochê mocniej rozpy-
chaæ siê bêd¹ ma³e polskie
sklepiki i kawiarenki. 

W ró¿nych rozmowach
s³yszê, ¿e dla wiêkszoœci
spo³eczeñstwa ten wielki
handel w niedzielê mo¿e nie
istnieæ. W razie potrzeby sko-
rzystaj¹ przecie¿ z osiedlo-
wego ma³ego sklepiku, który
bêdzie pe³ni³ rolê s³u¿ebn¹ w
czasie weekendu. Musimy
te¿ braæ pod uwagê, ¿e
trochê wzmocnimy te polskie
sklepy, które mo¿e choæ od-
robinê przejm¹ obroty z tego
gigantycznego strumienia hi-
perpieniêdzy. Wolna niedzie-
la od hiperhandlu rodzi
szansê, ¿e ludzie w koñcu
wyjd¹ z domu nie do hiper-
marketu, ale do którejœ z
przytulnych gorzowskich ka-
wiarenek, mo¿e pójd¹ do ki-
na, muzeum czy teatru,
chwilê zatrzymaj¹ siê w Ko-
œciele na dumce o ¿yciu i
swych problemach, mo¿e za-
prosz¹ do siebie rodziców,
samotn¹ matkê czy ojca, z
którymi tak dawno nie roz-
mawiali. Wielu z nas ma
œwiadomoœæ, ¿e w koñcu
bêdzie czas usi¹œæ razem do
rodzinnego obiadu niedziel-
nego, jak to bywa³o w trady-
cji, mo¿e w koñcu pójd¹ z ro-
dzin¹ na spacer œcie¿kami
naszych piêknych gorzow-
skich parków i na nowo od-
kryj¹, ¿e miasto rzeczywiœcie
po³o¿one jest jak Rzym na
siedmiu wzgórzach, w piêk-
nej dolinie Warty i wzd³u¿
rzeczki K³odawki p³yn¹cej ni-
czym górski potok. Mamy
przecie¿ diament historii, na-
sz¹ Katedrê, któr¹ wypa-
da³oby te¿ w niedzielê odwie-
dziæ. Znajdzie siê trochê
wiêcej niedzielnego czasu na
rozmowê ze swoimi dzieæmi
o wa¿nych sprawach, ich pla-
nach ¿yciowych i codzien-
nych troskach. Ma³¿onkowie
znajd¹ chwilê dla siebie, bra-
cia i siostry w koñcu siê spot-
kaj¹, a s¹siedzi przypomn¹
sobie, ¿e mieszkaj¹ obok
siebie. 

Komu zale¿y na niewolni-
czej pracy w niedzielê? Kto
wiêc tworzy ten jazgot za nie-
dzielnym handlem? Zdecy-
dowana wiêkszoœæ tego wiel-

kiego i zniewalaj¹cego nas
handlu nale¿y do potê¿nych
zagranicznych sieci, naj-
czêœciej nie p³ac¹cych podat-
ków i w ró¿ny sposób wypro-
wadzaj¹cych pieni¹dze do
krajów swego pochodzenia.
Wmawiano nam, ¿e tak musi
byæ, bo to nowoczeœnie, ¿e
kapita³ nie ma narodowoœci,
a naszego handlu byæ nie
musi, gdy¿ ten obcy praco-
wa³ bêdzie na nasz¹ rzecz.
Dzisiaj ju¿ wiemy, ¿e to
wszystko nieprawda. Warto
sobie przypomnieæ, kto nam
taki kit wciska³ i czy czasem
znowu ci sami nie wmawiaj¹
nam, ¿e w niedzielê trzeba
pracowaæ w handlu by wiêcej
zarobiæ niczym œrednio-
wieczni niewolnicy.
T³umacz¹ nam, ¿e praca w
niedzielê i robienie niedziel-
nych zakupów to dla nasze-
go dobra. A czy ci w³aœciciele
- oligarchowie to w niedzielê
pracuj¹? 

Kilka polskojêzycznych „za-
wsze s³usznych” gazet bar-
dzo ubolewa nad tym, ¿e
bêdziemy mieæ woln¹ nie-
dzielê w wielkopowierzchnio-
wym handlu. Po co ci zatros-
kani tak siê martwi¹ o nas?
Wprowadzono w Austrii i Nie-
mczech wolne niedziele w hi-
perhandlu i nic z³ego siê tam
nie sta³o, wcale ludzie mniej
nie zarabiaj¹, bezrobocie nie
wzros³o, a zakupy Niemcy i
Austriacy przenieœli na so-
botê lub inne dni tygodnia, bo
sklepy czynne s¹ do dzie-
wi¹tej wieczór. Owszem, po-
wsta³ tam problem spêdzania
czasu wolnego. Skoro nie
do hipermarketu czy galerii
w niedzielê, to jak spêdziæ
ten wygospodarowany

czas? W krajach bez hiper-
handlu w niedzielê powsta³
dylemat nazywany przez
socjologów stanem lêko-
wym przed weekendem.
My te¿ bêdziemy siê zasta-
nawiaæ co robiæ w weekend,
zapytamy dzieci, ma³¿onków,
babcie i dziadków, rodziców,
zastanowimy siê, kto tym ra-
zem przyjdzie do kogo na
kawê czy obiad, u³o¿ymy na
nowo nasze weekendowe
¿ycie rodzinne. A mo¿e
weekend poœwiêcimy na
przydomowy ogród, na re-

mont altany, mo¿e nadrobi-
my zaleg³oœci intelektualne i
weŸmiemy do rêki nieprze-
czytan¹ ksi¹¿kê. Alternatyw¹
dla wielu nie bêdzie ju¿ hi-
permarket czy galeria hand-
lowa, do których z przyzwy-
czajenia szliœmy w niedzielê
jak do „œwi¹tyni”. Stare przy-
zwyczajenia trzeba bêdzie
zast¹piæ nowymi i znacznie
lepszymi. Niemcom, Austria-
kom, Belgom, Francuzom,
Grekom, Holendrom,
Wêgrom te¿ ograniczono
pracê wielkiego handlu w
niedzielê i dzisiaj s¹ zadowo-

leni, maj¹ czas na efektywne
i rodzinne spêdzenie week-
endu i nawet im w niedzielê
do g³owy nie przyjdzie hiper-
market czy galeria handlowa. 

Lobby miêdzynarodowe-
go kapita³u straszy nas, ¿e
ludzie strac¹ pracê, na
„bruk” trafi tysi¹ce osób, a
do bud¿etu wp³ynie mniej
podatków i sk³adek ubez-
pieczeniowych. Nie trzeba
byæ ekonomist¹ aby wie-
dzieæ, ¿e sprzeda¿ z niedzieli
przesunie siê na sobotê i na
inne dni tygodnia. Spadku

wp³ywów do bud¿etu z tytu³u
podatków i sk³adek ZUS nie
bêdzie. Dziesiêæ procent
obrotów tych z niedzieli
przejm¹ polskie sklepy i
sk³ady budowlane w ponie-
dzia³ek lub w innym dniu, i to
ich boli! Te nasze sklepiki i
kawiarenki podatek na pew-
no zap³ac¹ i pieniêdzy za
granicê nie wyprowadz¹.
Przypomnimy sobie, ¿e s¹
jeszcze jakieœ polskie sklepy
i zorientujemy siê, ¿e u nich
jest taniej ni¿ w hipermarke-
tach, gdzie „ci¹gle tn¹ ceny”.
Wielu naszym lokalnym skle-
pom przez to przybêdzie
klientów i te ma³e trochê siê
wzmocni¹. Polska potrzebuje
w³asnego rodzimego handlu. 

Dobrobyt narodów prze-
de wszystkim handlem
stoi. Mo¿e od tych hipermar-
ketowych wolnych niedziel
zacznie siê proces repoloni-
zacji handlu? Co znaczy
w³asny polski handel to na-
wet wiedzieli w czasach ko-
muny. Dlatego w 1947 roku
rozpoczêli tzw. bitwê o han-
del, bo rozumieli, ¿e trzeba
mieæ swój rynek zbytu. Dla-
czego wiêc w okresie balce-
rowiczowskich przemian
niszczono polski handel?
Unarodowienie polskiej
gospodarki, polskiego
handlu, jest podstaw¹ eko-
nomicznej suwerennoœci,
a przede wszystkim warun-
kiem budowy polskimi
rêkami w Polsce dobroby-

tu. Polskiego handlu ju¿ pra-
wie nie ma! Nie mo¿emy siê
dalej nabieraæ na libertyñskie
slogany, które tak de fakto
s³u¿¹ panowaniu nad s³ab-
szymi gospodarczo naroda-
mi (Thomas Piketty, Kapita³
w XXI wieku). Unaradawianie
polskiej gospodarki nie mo¿e
jednak oznaczaæ zamykanie
siê na kapita³ obcy, bo on
nas musi uzupe³niaæ. Chodzi
tylko o to, ¿e co mo¿emy ro-
biæ sami to nie pos³ugujemy
siê obcymi i te¿ nie pozwalaj-
my sobie niczego odbieraæ.
Obecnoœæ obcego kapita³u
musi byæ podporz¹dkowana
polskim celom polityki gos-
podarczej, a nie odwrotnie.
Zasadnicz¹ jednak rolê w
obronie polskiego handlu
musi odegraæ patriotyzm
konsumencki, który po 1989
roku nam z umys³ów wyp³uki-
wano. Je¿eli chcemy dobro-
bytu, to bez repolonizacji pol-
skiego handlu tego celu siê
nie osi¹gnie, a innych roz-
wi¹zañ nie ma.

Po pierwsze szanujemy
Bo¿e Przykazanie „Pami-
êtaj, abyœ dzieñ œwiêty œwi-
êci³”, po drugie, zadbamy
dla siebie i naszych rodzin
o czas wolny od handlu w
niedzielê, a po trzecie, da-
my odrobinê szans nasze-
mu handlowi i tym ma³ym
przytulnym kawiarenkom,
aby siê trochê wzmocni³y.
To mo¿e byæ pocz¹tek tak
nam niezbêdnej do rozwoju
repolonizacji gospodarki, któ-
rej fundamentem jest przede
wszystkim handel. Nie
mo¿emy byæ naiwni i po-
strzegani jak nierozumni w
kwestiach naszych gospo-
darczych interesów, nie
mog¹ nas traktowaæ jak eko-
nomicznych niewolników pro-
wadzonych na pasku za-
ch³annego handlowego mo-
nopolu. Nie mo¿emy godziæ
siê na to, aby te same towary
w 70% by³y dro¿sze w Pol-
sce ni¿ w kraju ich pochodze-
nia, co wykryto m.in. w Cze-
chach, Niemczech i w Pol-
sce. Nie mo¿emy zgodziæ
siê, aby te same produkty i
tej samej marki by³y produko-
wane na rynek polski gorsze,
a lepsze dla zachodnich kon-
sumentów.

W Europie musz¹ nas trak-
towaæ jak równorzêdnego
cz³onka UE, a nie jak pod-
miot drugorzêdny, drugiej
prêdkoœci i ci¹gle tani¹ si³ê
robocz¹. Mamy problemy
nie tylko z wielkopo-
wierzchniowym handlem.
Polska jeszcze dwa lata te-
mu by³a potentatem w bran¿y

meblarskiej. Dzisiaj nie radzi-
my sobie z nap³ywem tanich
mebli z Azji i dobijaj¹ nas wy-
sokie koszty energii i trans-
portu. Sektor górnictwa
wêgla kamiennego uzyska³ w
2024 roku ponad 11 mld z³
strat netto. A w 2023 roku
górnictwo mia³o prawie 5 mld
z³ zysku. Przychody górnicze
spadaj¹, zmniejszy³o siê za-
trudnienie o dwa tysi¹ce pra-
cowników, spad³a wydaj-
noœæ, a koszty wzros³y. Pol-
ska kopalnie musi zamykaæ,
a Niemcy swoje utrzymuj¹ i
w dodatku chc¹ nasze kopal-
nie odkupiæ. Trudno t¹ nasz¹
politykê energetyczn¹ zrozu-
mieæ, jakby by³a pod nie-
mieckie zamówienie. Jesz-
cze do niedawna Polska by³a
najwiêkszym producentem i
dostawc¹ du¿ego sprzêtu
AGD w Unii Europejskiej. Jej
miejsce zajmuj¹ Chiny i traci-
my konkurencyjnoœæ. To wina
polityki gospodarczej UE i
braku polskiego handlu, pol-
skiej sieci zbytu. 1-2 lata te-
mu polskie TIR-y panowa³y w
Europie; co trzeci TIR po eu-
ropejskich autostradach je-
Ÿdzi³ z polsk¹ rejestracj¹. A
teraz? … Teraz UE wprowa-
dzi³a takie rozwi¹zania, ¿e
polskim TIR-om nie op³aca
siê z bazy wyje¿d¿aæ. 

W czymkolwiek Polacy siê
wybijaj¹ w Europie, zaraz
przychodz¹ rozwi¹zania
utr¹caj¹ce t¹ polsk¹ aktyw-
noœæ. Biedniejemy! Podobnie
bêdzie z rolnictwem, jak na
nasze rynki wejdzie Merco-
sur, organizacja polityczno-
gospodarcza zrzeszaj¹ca
kraje po³udnia, m.in. Argen-
tynê, Brazyliê, Paragwaj,
Urugwaj i Boliwiê. Tylko
bardzo ciekawe, ¿e to
skierowane jest przede
wszystkim wobec Polski.
Polscy kierowcy odczuwaj¹
pe³zaj¹ce wyjœcie Niemiec
ze strefy Schengen, a kon-
troli na granicy polsko-nie-
mieckiej jest coraz wiêcej.
Polscy transportowcy
ostrzegaj¹, ¿e coraz wiêk-
sze przestoje na zachod-
niej granicy dezorganizuj¹
oraz uniemo¿liwiaj¹ efek-
tywne wykorzystanie aut i
pracowników. Co to oznacza
dla naszej bran¿y transporto-
wej? Co to oznacza dla pol-
skiego handlu? Katastro-
fa… Imigranci ju¿ od marca
br. bêd¹ „zalewaæ” nasze
miasta…, a nam ka¿¹ jesz-
cze w niedzielê pracowaæ i
po galeriach chodziæ, ni-
czym niewolnikom? Marnie
to wszystko widzê...

AUGUSTYN WIERNICKI

Dobrobyt narodów handlem stoi
Przez Polskê przetacza siê dramatyzuj¹ca dyskusja o niedzieli wolnej od hiperhandlu. Co niektórzy w³aœciciele galerii handlowych i sieci
globalnego handlu odczuwaj¹ deficyt w³adzy i pieniêdzy mimo, ¿e obydwie wartoœci p³yn¹ do nich wielkim strumieniem. 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsię-
biorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992 r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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W Europie muszą nas traktować jak
równorzędnego członka UE, a nie jak

podmiot drugorzędny, drugiej
prędkości i ciągle tanią siłę roboczą
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Studia na Wydziale Huma-
nistycznym Akademii im. Ja-
kuba z Parady¿a w Gorzowie
Wielkopolskim z jednej strony
przygotowuj¹ do konkretnych
zawodów - t³umacza, nauczy-
ciela jêzyka polskiego, jêzy-
ków obcych - angielskiego i
niemieckiego, edukacji przed-
szkolnej i wczesnoszkolnej,
dziennikarza, wydawcy, tera-
peuty, pedagoga, projektanta
serwisów informacyjnych itd.
Z drugiej strony wyposa¿aj¹
studentów w takie umiejêtno-
œci, które pozwol¹ im w przy-
sz³oœci zmieniaæ miejsce pra-
cy zale¿nie od aktualnych po-
trzeb i mo¿liwoœci. Rozleg³e
horyzonty i umiejêtnoœæ ucze-
nia siê nowych rzeczy to kom-
petencje, bez których nie
mo¿na sobie wyobraziæ przy-
sz³ej kariery. Chcemy, by nasi
studenci byli do niej przygoto-
wani, a jednoczeœnie by mogli
realizowaæ swoje pasje. Dla-
tego przygotowaliœmy ofertê
nowych kierunków, które
³¹cz¹ tradycyjne nauki huma-
nistyczne z wykorzystaniem
nowoczesnej technologii.

Architektura informacji z
komunikacją cyfrową

Studia na tym kierunku zain-
teresuj¹ osoby, które
zami³owania humanistyczne
wi¹¿¹ z otwartoœci¹ na
wiedzê o technice informa-
tycznej. Dziêki temu bêd¹
mog³y w przysz³oœci zaj¹æ siê
humanizowaniem technologii
tak, by u³atwia³a ona ¿ycie
cz³owiekowi funkcjonuj¹cemu
w œwiecie nadmiaru komuni-
katów. W czasie studiów
naucz¹ siê m.in. projektowa-
nia stron internetowych, testo-
wania funkcjonalnoœci serwi-
sów informacyjnych, wyszuki-
wania i oceny informacji
elektronicznej, wizualizacji
danych, zarz¹dzania syste-
mami informacyjnymi, a tak¿e
publikowania i edycji tekstów
cyfrowych. Po pierwszym ro-
ku studenci bêd¹ mogli wy-
braæ jedn¹ z dwóch œcie¿ek
nauki - bardziej techniczn¹,
poœwiêcon¹ systemom infor-
macyjnym lub nastawion¹ na
umiejêtnoœci komunikacyjne,
przede wszystkim redagowa-
nie tekstów sieciowych. 

Lista zawodów, w których
przydadz¹ siê takie wielokie-
runkowe kompetencje, jest
bardzo d³uga, a co wiêcej -
wci¹¿ siê wyd³u¿a. Wymie-
ñmy wiêc tylko kilka
przyk³adów. Absolwenci kie-
runku mog¹ pracowaæ jako
analitycy internetowi, specjali-
œci ds. zarz¹dzania infor-
macj¹, projektanci baz da-

nych, webmasterzy, redakto-
rzy i administratorzy portali in-
ternetowych, edytorzy teks-
tów cyfrowych, infobrokerzy,
archiwiœci cyfrowi, testerzy
serwisów informacyjnych,
programów i aplikacji. Pod-
kreœlmy, ¿e umiejêtnoœci infor-
matyczne i komunikacyjne
zarazem przydadz¹ siê
w³aœciwie w ka¿dej firmie, któ-
ra chce zaistnieæ w sieci. A
pracownik, który jednocze-
œnie potrafi zebraæ informacje,
napisaæ ciekawy tekst i dodat-
kowo zadbaæ o jego widocz-
noœæ w wyszukiwarkach inter-
netowych, to idea³, o który nie
tak ³atwo na rynku pracy. Jeœli
dodaæ do tego umiejêtnoœæ
zebrania informacji o ruchu
na stronie internetowej i wpro-
wadzenia w niej koniecznych
zmian oraz dostosowania do
tych analiz planów marketin-
gowych firmy, to w³aœciwie ni-
czego wiêcej ju¿ nie potrzeba.

Lingwistyka stosowana

Do tej pory studenci filologii
na Wydziale Humanistycz-
nym musieli zdecydowaæ, czy
chc¹ uczyæ siê jêzyka angiel-
skiego czy niemieckiego. No-
wy kierunek pozwoli na
po³¹czenie nauki dwóch jêzy-
ków, przy czym jeden z nich
bêdzie mo¿na studiowaæ od
podstaw. Dziêki temu absol-

went kierunku bêdzie móg³
podj¹æ pracê jako lektor lub
t³umacz dwóch jêzyków.
Oczywiœcie dla chêtnych nie
zabraknie te¿ przygotowania
do pracy w zawodzie nauczy-
ciela, ale zgodnie z przepisa-
mi uzyskanie pe³nych kwalifi-
kacji wymaga kontynuacji

kszta³cenia na 2-letnich stu-
diach magisterskich. Tym bar-
dziej wiêc warto wybraæ kieru-
nek, który przygotuje od razu
do nauczania dwóch przed-
miotów.

Studia lingwistyczne maj¹
charakter praktyczny. Chce-
my, by absolwenci doskonale
znali jêzyk, potrafili wykorzys-
taæ najnowoczeœniejsze tech-
niki t³umaczeniowe, a jedno-
czeœnie dobrze znali kraje, w
których u¿ywa siê studiowa-
nych jêzyków.

Logopedia

Kierunek ³¹czy wiedzê z za-
kresu jêzykoznawstwa, peda-
gogiki i nauk medycznych. S¹

to studia jednolite magister-
skie, 5-letnie, co oznacza, ¿e
student jest zobowi¹zany do
napisania tylko jednej pracy
dyplomowej. Po jej pomyœlnej
obronie uzyskuje tytu³ magist-
ra i jest przygotowany do
diagnozowania zaburzeñ mo-
wy oraz prowadzenia dzia³añ

terapeutycznych i profilaktycz-
nych. Mo¿e pracowaæ jako
nauczyciel logopeda w przed-
szkolach, szko³ach, porad-
niach psychologiczno-peda-
gogicznych, a tak¿e prowa-
dziæ w³asny gabinet.
Mo¿liwoœci zawodowych jest
wiele, poniewa¿ coraz
czêœciej z pomocy logopedów
korzystaj¹ nie tylko dzieci, ale
tak¿e doroœli - dziennikarze,
aktorzy, wideoblogerzy, polity-
cy, trenerzy personalni, oso-
by, które chc¹ rozwin¹æ swoj¹
umiejêtnoœæ uczenia siê jêzy-
ków obcych, a tak¿e ludzie,
których trudnoœci komunika-
cyjne spowodowane s¹ cho-
rob¹.

Program studiów
uwzglêdnia pracê z najnow-
szymi technologiami. Przyszli
logopedzi korzystaj¹ z aplika-
cji oferuj¹cych interaktywne
æwiczenia mowy i gry tera-
peutyczne. Zbieraj¹ i anali-
zuj¹ dane dotycz¹ce pacjen-
tów za pomoc¹ specjalistycz-
nych programów. W
rozpoznawaniu wzorców mo-
wy i opracowywaniu indywi-
dualnych planów terapeutycz-
nych wspomaga ich tak¿e
sztuczna inteligencja.

Przyszłość zaczyna się tutaj

Zajêcia na Wydziale Huma-
nistycznym prowadz¹ zarów-
no doœwiadczeni praktycy, jak
i naukowcy specjalizuj¹cy siê
w badaniach nad jêzykiem, li-
teratur¹, mediami, kultur¹,
histori¹, filozofi¹, edukacj¹,
wychowaniem i turystyk¹.
Dziêki temu oferta Wydzia³u
skierowana jest nie tylko do
osób, które chc¹ przygotowaæ
siê do wykonywania konkret-
nego zawodu, ale i tych pla-
nuj¹cych karierê naukow¹. W
trakcie studiów mo¿na
uczestniczyæ w konferencjach
i seminariach gromadz¹cych
specjalistów z kraju i zagrani-
cy, wys³uchaæ relacji z ich ba-
dañ, a tak¿e zaplanowaæ
w³asne projekty naukowe, na
przyk³ad w³¹czaj¹c siê w

dzia³ania jednego z kó³ nau-
kowych. Interesuj¹ce i nowa-
torskie prace studenckie s¹
wyró¿niane prezentacj¹ na
konferencjach i publikacj¹ w
uczelnianych wydawnict-
wach. Ponadto warto wspom-
nieæ, ¿e pracê naukow¹ u³at-
wia dostêp do bogatych zbio-
rów bibliotecznych.

Rekrutacja na nowe kierunki
odbêdzie siê pod warunkiem
uzyskania pozwolenia Minist-
ra Nauki i Szkolnictwa
Wy¿szego. Podobnie jak do-
tychczas bêdziemy te¿ pro-
wadziæ nabór na sprawdzone
ju¿ i ciesz¹ce siê powodze-
niem kierunki: filologia polska,
filologia angielska, filologia
niemiecka, komunikacja me-
dialna i spo³eczna, pedagogi-
ka, pedagogika przedszkolna
i wczesnoszkolna, turystyka i
rekreacja.

Nie pozostaje zatem nic in-
nego, jak stawiæ czo³a wyzwa-
niu i ju¿ w paŸdzierniku
do³¹czyæ do grona studentów
Wydzia³u Humanistycznego.
Obiecujemy intelektualn¹
przygodê w œwiecie cyfrowej
humanistyki, która stanie siê
kluczem do przysz³ej kariery.

Studiuj z nami - bo warto! 
dr hab. prof. AJP 

AGNIESZKA A. NIEKREWICZ
DZIEKAN WYDZIA³U

HUMANISTYCZNEGO AJP
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Cyfrowy świat humanistyki - twórz
i odkrywaj przyszłość
Wydzia³ Humanistyczny przygotowa³ dla kandydatów na studia now¹ ofertê, która ³¹czy specjalistyczn¹ wiedzê z umiejêtnoœciami
komunikacyjnymi, kreatywnoœci¹ i pasj¹. Tutaj ¿aden student nie bêdzie siê nudzi³, a zdobyte wykszta³cenie pozwoli odnaleŸæ siê na rynku pracy
niezale¿nie od zachodz¹cych na nim zmian.

Przygotowaliśmy ofertę nowych
kierunków, które łączą tradycyjne

nauki humanistyczne z
wykorzystaniem nowoczesnej

technologii



Na temat najbardziej znanej
polskiej ¿u¿lowej marki znanej
jako FIS napisano ju¿ bardzo
du¿o, natomiast niewiele tak
naprawdê wiadomo o gorzow-
skiej produkcji motocykli o na-
zwie ZMG. To dziêki temu
sprzêtowi Stal Gorzów mog³a
zg³osiæ siê w 1955 roku do
drugoligowych rozgrywek i
rozpocz¹æ zapisywanie po-
szczególnych kart piêknej his-
torii klubu, a z czasem polskie-
go i œwiatowego speedway’a.

A jak do tego wszystkiego
dosz³o? Zanim wyjaœnimy mu-
simy cofn¹æ siê do stycznia
1951 roku. To wtedy nast¹pi³a
reorganizacja polskiego spor-
tu i decyzj¹ Wydzia³u Kultury
Fizycznej przy Centralnej Ra-
dzie Zwi¹zków Zawodowych
powsta³y centralne sekcje
¿u¿lowe zrzeszeñ sportowych.
I tylko one mia³y prawo startu
na szczeblu centralnym. By³a
to pierwsza liga, gdy¿ drug¹
zlikwidowano. Zrzeszenie Stal
pocz¹tkowo umiejscowiono w
Ostrowie, potem trafi³o do 
Œwiêtoch³owic. Wszyscy inni
chêtni mogli jeŸdziæ w ligach
okrêgowych. By³ to niestety
pocz¹tek upadku wielu oœrod-
ków.

Normalnoœæ przywrócono
dopiero w 1954 roku, kiedy w

Gorzowie sekcja ¿u¿lowa
praktycznie przesta³a dzia³aæ.
Nast¹pi³a jednak d³ugo oczeki-
wana decentralizacja. Wszys-
cy mogli powróciæ do macie-
rzystych klubów, o ile oczywi-
œcie chcieli. Gorzowianie,
Kazimierz Wiœniewski i Ta-
deusz Stercel wsiedli w po-
ci¹g i przyjechali do domu,
przywo¿¹c niemal ca³¹
dru¿ynê Œl¹ska Œwiêtoch³owi-
ce. PrzywieŸli te¿ angielskie
motocykle JAP i na torze przy
ul. Œl¹skiej zorganizowali mist-
rzostwa federacji Stal. Zainte-
resowanie zawodami by³o bar-
dzo du¿e. Od razu zaczêto w
Gorzowie prace nad budow¹
w³asnego sprzêtu, a punktem
zaczepienia by³ model cylindra
zrobiony przez Kazimierza Wi-
œniewskiego. W gorzowskim
,,Ursusie’’ na bazie tego mo-
delu odlano formê, a potem
gotowy ju¿ cylinder.

- Usatysfakcjonowani powo-
dzeniem zaczêliœmy robiæ kar-
tery - opowiada³ mi na po-
cz¹tku 1996 roku Kazimierz
Wiœniewski. - Brakowa³o nam
magnet. Postanowiliœmy wiêc
zainstalowaæ przerywacze i
akumulatory. Ale ten wariant
nie do koñca siê sprawdza³ i
wpad³em na pomys³, by za-
miast akumulatorów instalo-

waæ p³askie baterie - t³uma-
czy³.

Prace nad budow¹ motocyk-
la trwa³y kilka miesiêcy. Pierw-
szy egzemplarz pojawi³ siê 19
marca 1955 roku, a test zosta³
wykonany na turnieju w
W¹growcu.

- Pojecha³em tam ze Sterc-
lem, maj¹c jeden motocykl -

kontynuowa³ Wiœniewski. -
Startowaliœmy na zmianê, a
gdy okaza³o siê, ¿e mam
szansê wygraæ, Tadek ju¿ zre-
zygnowa³. Egzamin wypad³
znakomicie, bowiem zaj¹³em
drugie miejsce, przegrywaj¹c
przez defekt sprzêg³a. Z tym
by³o najgorzej i du¿o nam
wówczas pomóg³ je¿d¿¹cy ju¿

w Warszawie Marian Kaiser,
który w trakcie budowy moto-
cykla przywozi³ nam ró¿ne
czêœci, w tym te¿ sprzêg³a -
wyjaœni³.

Budowa kolejnych motocykli
nabra³a rozpêdu. Maj¹c trzy
egzemplarze gorzowianie
zg³osili siê do drugoligowych
rozgrywek. Potem zbudowali
jeszcze dwa motocykle, ale w
pierwszym sezonie jazdy mieli
mnóstwo k³opotów. Zw³aszcza
z korbowodami, które robili...
ze œmigie³ lotniczych. Nato-
miast ko³a wykonywali takie,
¿e szerokoœæ przednich by³a
taka sama jak tylnych.

- Po prostu przywoziliœmy w
zwojach blachê do felg, ciêli-
œmy j¹ i montowaliœmy w³asne
szprychy. Potem na takich
ko³ach jeŸdziliœmy. Bêd¹c ju¿
w drugiej lidze trochê poma-
ga³y nam w³adze ¿u¿lowe, któ-
re zaopatrywa³y w niektóre
czêœci wszystkie ligowe
dru¿yny - doda³ Kazimierz Wi-
œniewski.

W nastêpnym roku stalowcy
wyprodukowali kolejn¹ partiê
w³asnego sprzêtu z nadziej¹,
¿e nowe motocykle nie bêd¹
tak awaryjne jak te pierwsze.
Ró¿nie z tym jednak bywa³o.
Czasami dochodzi³o do nieco-
dziennych sytuacji jak w

Czêstochowie. Jad¹cemu na
prowadzeniu Sterclowi nagle z
przedniego zawieszenia wy-
pad³a oœka. Ko³o pojecha³o sa-
mo, a zawodnik przednimi wi-
delcami zary³ w tor. Niemniej
w sezonie zasadniczym Stal
zajê³a drugie miejsce w grupie
pó³nocnej i awansowa³a do fi-
na³owego etapu walki o awans
do ekstraklasy. Ju¿ w pierw-
szym spotkaniu z W³óknia-
rzem Czêstochowa, rozgrywa-
nym w ostatnim dniu paŸdzier-
nika w niskiej temperaturze,
gorzowianie stracili kilka silni-
ków, gdy¿ nie pogrzali wcze-
œniej oleju i sprzêt uleg³ zatar-
ciu. Przez to musieli oddaæ ko-
lejne dwa mecze walkowerem.

Motocykle ZMG s³u¿y³y nad-
warciañskim ¿u¿lowcom przez
kilka lat, a opiekê nad nimi
sprawowa³ klubowy mechanik
Czes³aw Rymsza. Nie do 
koñca uda³o siê jednak mu
oraz wszystkim pracuj¹cym w
zak³adzie przy motocyklu zbu-
dowaæ na tyle dobry sprzêt,
¿eby móg³ on wejœæ do seryj-
nej produkcji. Ze wzglêdu na
du¿¹ awaryjnoœæ zawodnicy
Stali po kilku latach przerzucili
siê na lepsze silniki FIS, choæ
przez pewien czas budowali
jeszcze w³asne podwozia.

ROBERT BOROWY

W Viktorii wystêpowali Karl
i Wilhelm Strauch, Erwin i
Paul Bandt, a barwy Preus-
sen reprezentowali bracia Af-
feldt czy Witschel. Prasa
dla rozró¿nienia, podaj¹c
sk³ady ekip, oznacza³a ich
cyframi. Najbardziej jednak
znanym duetem w pi³karskim
krajobrazie miasta byli bracia
Walter i Wilhelm Strothenk,
którzy pocz¹tkowo wystêpo-
wali w tym samym klubie. 

Urodzony w 1898 roku Wal-
ter by³ przez wiele lat pierw-
szym bramkarzem Preussen,
a wkrótce do starszego brata
do³¹czy³, urodzony w 1901
roku, Wilhelm. Obaj wycho-
wywali siê w centrum miasta
na ulicy Friedrichstrasse
(Pionierów), a ich ojciec Ju-
lius, który by³ mistrzem ry-
marskim, prowadzi³ tam swój
zak³ad. Nie sprzeciwia³ siê
pi³karskiej pasji synów, którzy
mogli biegaæ za pi³k¹, ale do-
piero jak wykonali swoje obo-
wi¹zki w zak³adzie. Synowie

poszli t¹ sam¹ drog¹, co ich
rodzic i równie¿ zostali przy
zawodzie rymarza, miesz-
kaj¹c zreszt¹ ca³y czas w ro-
dzinnym gnieŸdzie. Bracia
wystêpowali w Preussen i
ka¿dej niedzieli wybiegali na
boisko na dzisiejszym Placu
Grunwaldzkim, a potem na
nowo powsta³ych obiektach.

Okaza³o siê jednak, ¿e za-
wodnicy, którzy koñczyli wiek
juniora nie zawsze mogli da-
lej wystêpowaæ w dru¿ynie
seniorów. Powstawa³y co
prawda drugie i trzecie, a na-
wet czwarte dru¿yny w tym
samym klubie, jednak wielu
ambitnym m³odym pi³karzom
nie by³o to na rêkê. Tak by³o

w Preussen, gdzie grupa
m³odych zawodników posta-
nowi³a utworzyæ swój klub, a
by³o to w roku 1923. Tak w
powsta³ym Landsberskim
Klubie Sportowym swoje
miejsce znalaz³ m³odszy z
braci Strothenk. Nie by³ on
najlepszym pi³karzem, lecz
nie rezygnowa³ z biegania za

pi³k¹ i wystêpowa³ w drugim
lub trzecim zespole LSV 23.
Bracia spotykali siê na bois-
ku, po przeciwnych stronach
barykady, a w roku 1925 za-
pisali siê na kurs sêdziowski i
uzyskali papiery do prowa-
dzenia meczów.  I tak brat
sêdziowa³ mecz bratu i na
odwrót, a forma pi³karska i
sêdziowska by³a omawiana
potem wraz z ojcem w ro-
dzinnym domu. 

By³ to okres, gry brakowa³o
arbitrów, a dzia³acze nama-
wiali wrêcz pi³karzy, aby
³¹czyli grê z sêdziowaniem.
M³odszy Willi wkrótce sta³ siê
najlepszym sêdzi¹ w mieœcie
i okolicy w tzw. okrêgu Warty,
a swoje umiejêtnoœci podno-
si³ na kursach dla arbitrów w
Berlinie. Zaowocowa³o to
tym, ¿e zosta³ póŸniej szefem
sêdziów w okrêgu Warty, na-
dal równie¿ wystêpowa³ dla
podtrzymania formy w trze-
ciej dru¿ynie LSV 23, gdzie
nawet by³ chwalony przez

prasê. Organizowa³ kursy
sêdziowskie, by³ w Landsber-
gu „stra¿akiem”, gdy na mecz
nie przyjecha³ wyznaczony
sêdzia z innego miasta. 

Koledzy z boisk szczegól-
nie zazdroœcili porz¹dnych
butów pi³karskich braciom
Strothenk. W zak³adzie ry-
marskim ojca nie brakowa³o
materia³u do ich wyrobu czy
póŸniejszej naprawy. Warto
dodaæ, ¿e dawne buty pi³kar-
skie by³y wyrabiane z twardej
skóry i siêga³y za kostkê.

Bracia wkroczyli w wiek doj-
rza³y i za³o¿yli rodziny, a zak³ad
rymarski ojca przej¹³ starszy
Walter.  Nadal rywalizowali na
boisku, a z biegiem lat skupili
siê ju¿ tylko na sêdziowaniu. 

Wilhelm Strothenk nie
prze¿y³ wojny i w marcu 1945
zosta³ rozstrzelany w rodzin-
nym mieœcie przez ¿o³nierzy
radzieckich, natomiast Wal-
ter zmar³ we wrzeœniu 1973
roku w Wittstocku.

PRZEMYS³AW DYGAS
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Tak wyglądał silnik ZMG, który powstał w Gorzowie, w
warsztatach Ursusa w 1955 roku
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Na zdjęciu drużyna Preussen Landsberg w 1929 roku na boisku przy dzisiejszej ulicy Kobylogórskiej 
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Prace nad budową motocykla
trwały kilka miesięcy
W pierwszych powojennych latach polski ¿u¿el boryka³ siê z gigantycznymi problemami, na czele których by³ brak profesjonalnych motocykli ¿u¿lowych.
Dlatego je¿d¿ono g³ównie na tak zwanych motocyklach przystosowanych, ale nie mog³o to trwaæ wiecznie. Zaczêto wiêc budowaæ w³asne silniki.

Brat sędziował mecz bratu i na odwrót
W dru¿ynach pi³karskich Landsbergu wystêpowa³o wiele rodzinnych duetów. Zazwyczaj wystêpowali oni w jednym klubie, a rzadkoœci¹ by³ fakt
rywalizacji braci w ró¿nych zespo³ach.
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Pi³karze AstroEnergy Warty
Gorzów rozpoczêli przygoto-
wania do wiosennych zma-
gañ 7 stycznia. Przed roz-
poczêciem okresu przygoto-
wawczego kadrê Warty
opuœcili: Maciej Maækowiak,
Robert Janicki, Konrad
Przybylski oraz bramkarze
Dawid Smug i £ukasz Wi-
œniewski.

Trener Pawe³ Posmyk zde-
cydowa³ siê równie¿ zrezyg-
nowaæ z us³ug doœwiadczo-
nego napastnika Adama 
Setli, który swoj¹ gr¹ jesieni¹
nie przekona³ sztabu trener-
skiego do dalszej wspó³pracy.
Setla zdoby³ tylko jedn¹
bramkê w rozgrywkach, w
debiutanckim meczu z MKS
Kluczbork. PóŸniej straci³
miejsce w pierwszym sk³ad-
zie, a jego wystêpy by³y coraz
rzadsze.

- Rozpoczynamy od testo-
wania nowych zawodników.
Jeœli udowodni¹ swoj¹ przy-
datnoœæ, podpiszemy z nimi
kontrakty - powiedzia³ na po-
cz¹tku przygotowañ trener
Posmyk.

Trener szybko zrezygnowa³
z testowanych zawodników
po przegranej 0:9 z pierwszo-
ligow¹ Wis³¹ P³ock, w której
trzy bramki pad³y z rzutów
karnych po faulach pope³nio-

nych przez tego samego tes-
towanego zawodnika.

- Koñczymy ten nieszczêsny
okres z zawodnikami testowa-
nymi i mamy kadrê, z któr¹
chcemy pracowaæ docelowo -
doda³ trener Posmyk.

Poza wysok¹ pora¿k¹ z
Wis³¹ P³ock, Warta wysoko
przegra³a z rezerwami Lecha
Poznañ 0:6, uleg³a Flocie
Œwinoujœcie 2:3 i Kotwicy
Ko³obrzeg 1:2. W

pozosta³ych meczach 
kontrolnych Warta wygra³a z
Soko³em Kleczew 2:1, zremi-
sowa³a z Noteci¹ Czarnków
1:1 i Œwitem Szczecin 0:0.

Przed rozpoczêciem ligi, go-
rzowianie przegrali z rezerwa-
mi Pogoni Szczecin 1:3, a jedy-
nego gola dla naszej dru¿yny
zdoby³ Karol Gardzielewicz.

Choæ bilans sparingów nie
jest najlepszy (tylko jedno zwy-
ciêstwo), warto zauwa¿yæ, ¿e

Warta w wiêkszoœci mierzy³a
siê z dru¿ynami z wy¿szych lig.

W przerwie zimowej kadrê
Warty wzmocnili: Maciej
Pa³aszewski, Jowin Radziñ-
ski, Mateusz Flak, Mateusz
Kaczmarek i Dominik Si-
wiński. Po ponad dwóch la-
tach do sztabu szkoleniowe-
go trenera Posmyka wróci³
Robert Wojsznis, który
bêdzie odpowiedzialny za
przygotowanie bramkarzy.

Przypomnijmy, ¿e pierwsz¹
czêœæ sezonu Warta zakoñ-
czy³a na dziesi¹tym miejscu,
z dorobkiem 27 punktów (bi-
lans bramkowy 27:27).

r r r
Pi³karze CFB Stilonu Gorzów

wznowili przygotowania do
wiosennej czêœci sezonu rów-
nie¿ 7 stycznia. Trener £ukasz
Maliszewski ju¿ na pocz¹tku
treningów wiedzia³, ¿e nie
bêdzie móg³ liczyæ na kilku za-
wodników. W listopadzie i grud-
niu 2024 roku klub og³osi³, ¿e
barw Stilonu nie bêd¹ ju¿ bro-
niæ £ukasz Kopeæ, Damian
Grudnik, Jewhen Protasow.
Kolejnym graczem ofensyw-
nym, który opuœci³ dru¿ynê, by³
doœwiadczony Artiom Wa-
skow, który wystêpowa³ w klu-
bie od wiosny 2023 roku.

Od pocz¹tku przygotowañ
asystentem trenera Mali-
szewskiego zosta³ dobrze
znany w Gorzowie Krzysztof
Grzybowski, który wczeœniej
pe³ni³ tê funkcjê u trenera Ka-
rola Gliwiñskiego.

- Styczeñ traktujemy, jako
czas na testowanie zawodni-
ków. W lutym chcielibyœmy
mieæ ju¿ pe³n¹ kadrê. Odeszli
zawodnicy ofensywni, wiêc w
tej formacji musimy szukaæ
wzmocnieñ - powiedzia³ tre-
ner Maliszewski.

Z nowych twarzy klub
ogłosił przyjście dwóch Bra-
zylijczyków, Richarda Gus-
tavo De Souzę Olivera i We-
lisona Wilsona Beckera
oraz Polaków - Łukasza
Wiśniewskiego, Wojciecha
Kurlapskiego i Oliwera
Smuniewskiego.

W pierwszym zimowym spa-
ringu Stilon przegra³ z pierw-
szoligowym Chrobrym G³ogów
2:3, a w kolejnym meczu uleg³
rezerwom Lecha Poznañ 0:5.
W starciu z pierwsz¹ dru¿yn¹
Pogoni Szczecin gorzowianie
wygrali 2:1, mimo ¿e mecz
trwa³ tylko 40 minut. W drugim
spotkaniu z rezerwami Pogoni
Stilon przegra³ 1:2.

W nastêpnym meczu kontro-
lnym dru¿yna zremisowa³a z li-
derem drugiej grupy trzeciej ligi
- B³êkitnymi Stargard 2:2. Re-
misami zakoñczy³y siê tak¿e
mecze z Poloni¹ S³ubice 1:1
oraz Flot¹ Œwinoujœcie 0:0.
Wysokie zwyciêstwa Stilon od-
notowa³ natomiast w spotka-
niach z lubuskimi czwartoli-
gowcami: Pogoni¹ Skwierzyna
9:0 oraz Ilank¹ Rzepin 12:0.

Po rundzie jesiennej i jednej
kolejce rundy wiosennej Sti-
lon zajmowa³ jedenaste
miejsce z dorobkiem 24 punk-
tów (bilans bramkowy 22:27).

PRZEMYS³AW DYGAS

Gorzowscy piłkarze już grają
W sobotê, 1 marca, po niemal dwóch miesi¹cach przygotowañ, gorzowskie dru¿yny rozpoczê³y zmagania w drugiej czêœci rozgrywek
trzecioligowych. Ich celem jest gra o pozostanie w obecnej klasie rozgrywek.

W gorzowskich derbach, rozegranych w sierpniu 2024 roku wygrała Warta 3:2. Rewanż
odbędzie się już 8 marca na stadionie przy ul. Olimpijskiej
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- Jaki rodzaj niewyczyno-
wej aktywnoœci na si³owni
wybraæ, ¿eby zadbaæ o
kondycjê, zdrowie i syl-
wetkê?

- Obecnie kluby fitness po-
siadaj¹ bogat¹ ofertê form
aktywnoœci fizycznej, ka¿dy
zainteresowany rozpoczê-
ciem treningu fitness mo¿e
znaleŸæ zajêcia dostosowa-
ne do swoich mo¿liwoœci, za-
interesowañ oraz celów tre-
ningowych. Mo¿emy uczest-
niczyæ w zajêciach
wzmacniaj¹cych - shape,
poœladki, brzuch, sztangi;
wytrzyma³oœciowych - rowe-
ry, step; metabolicznych - ta-
bata; choreograficznych -
zumba, step, a tak¿e zajê-
ciach typu body&mind - joga,
pilates, stretching, zdrowy
krêgos³up. Niemniej zaczy-
naj¹cych przygodê z fitnes-
sem - dotyczy zarówno ko-
biet, jak i mê¿czyzn, za-
chêcam do korzystania z
treningów wprowadzaj¹cych
lub pierwszych treningów
pod okiem trenera personal-
nego. Podczas takich indywi-
dualnych treningów trener
skoryguje technikê wykony-

wanych æwiczeñ, dokona od-
powiednich pomiarów/testów
i pomo¿e dostosowaæ indy-
widualny plan treningowy ce-
lem osi¹gniêcia zamierzo-
nych efektów.

- Jakie b³êdy pope³niamy
najczêœciej trenuj¹c na
si³owni?

- Najczêstsze b³êdy osób
trenuj¹cych to dzia³anie bez
planu oraz stawianie sobie

zawy¿onych, nierealnych ce-
lów, które prowadz¹ do
zniechêcenia i braku moty-
wacji. Wa¿nym jest, aby za-
cz¹æ stopniowo, zwiêkszyæ
aktywnoœæ poprzez treningi,

na przyk³ad do trzech razy w
tygodniu, ale równie¿ zwiêk-
szyæ tak zwan¹ aktywnoœæ
spontaniczn¹ - codzienn¹
aktywnoœæ, na przyk³ad
przez wiêcej spacerów, re-
zygnacjê z auta. Istotne jest
tak¿e, aby w planie walki o
lepsz¹ kondycjê i sylwetkê
znalaz³ siê czas na regene-
racjê w saunie, na trenin-
gach typu body&mind, ma-
sa¿ach. Wielogodzinne
ciê¿kie treningi kondycyjne i
si³owe wykonywane codzien-
nie, bez odpowiedniej rege-
neracji, to nie jest droga do
sukcesu. Warto równie¿ zna-
leŸæ tak¹ aktywnoœæ, która
sprawia najwiêcej radoœci.
Dla jednych bêdzie to indywi-
dualny trening na si³owni, dla
innych zajêcia grupowe
wzmacniaj¹ce, a dla jeszcze
innych zajêcia taneczne czy
aktywnoœæ poza klubem fit-
ness - p³ywanie, jazda na ro-
werze w terenie. Trening po-
winien byæ przyjemnoœci¹, a
nie obowi¹zkiem i z³em ko-
niecznym. Obok aktywnoœci
fizycznej i regeneracji klu-
czowe jest równie¿ odpo-
wiednie nawodnienie oraz

zdrowa, racjonalna i odpo-
wiednio zbilansowana dieta.
Dieta rozumiana jako spo-
sób ¿ywienia, a nie restryk-
cyjne ciêcie kalorii czy ogra-
niczanie grup sk³adników
bez konsultacji z dietety-
kiem. Stosowanie mocno
restrykcyjnych diet to droga
do pogorszenia stanu zdro-
wia i samopoczucia, spowol-
nienia przemiany materii
oraz pojawienia siê efektu jo-
jo.

- Jak i kiedy zacz¹æ przy-
gotowania, ¿eby dobrze
przygotowaæ cia³o do lata?

- Jestem zwolenniczk¹ bu-
dowania cia³a na lata, nie do
lata. O swoje cia³o i jego
kondycjê dobrze jest dbaæ
przez ca³y rok. Systematycz-
na aktywnoœæ fizyczna
po³¹czona ze zdrow¹ diet¹ to
wiêksza wytrzyma³oœæ i ela-
stycznoœæ cia³a, podkrêcony
metabolizm i energia, dziêki
czemu osi¹gniête rezultaty
zostaj¹ z nami na d³u¿ej.
Uwa¿am, ¿e zawsze jest od-
powiedni czas na zmiany i
dzia³anie, niezale¿nie od po-
ry roku.

MS

- Trening powinien być przyjemnością, a nie obowiązkiem i złem koniecznym - mówi Anna
Żbikowska
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Dzięki temu rezultaty zostaną z nami dłużej
Trzy pytania do Anny ¯bikowskiej, instruktorki fitness, trenerki personalnej, by³ej zawodniczki Bikini Fitness
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